




3 اقتصادی
شنبه -یازدهم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4181

چشم انداز دستمزد کارمندان در لایحه پیشنهادی بودجه 96 

تخصیص 62.5 درصد اعتبارات هزینه ای 
دولت به پرداخت حقوق و مزایا 

دولت در لایحه بودجه سال آینده 62.5 درصد اعتبارات هزینه ای خود را برای 
پرداخت حقوق و مزایای شاغلان و بازنشستگان دستگاه های اجرایی و والدین 

شهیدان هزینه می کند. 
به گزارش ایرنا، دولت لایحه بودجه سال آینده کل کشور را چهاردهم آذرماه برای 

تشریفات قانونی تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد.
مبلغ پیشنهادی دولت برای بودجه، 10 میلیون و 849 هزار و 392 میلیارد و 934 

میلیون ریال )10 بیلیارد و 849 هزار و 392 میلیارد و 934 میلیون ریال( است.
هر چند در لوایح بودجه سنواتی میزان دقیق اعتبار اختصاصی بابت حقوق و مزایان 
کارکنان دولت روشن نیست اما محاسبات نشان می دهد در لایحه پیشنهادی بودجه 
سال آینده، 1065 هزار میلیارد ریال )یک بیلیارد و 65 هزار میلیارد ریال( یعنی 45.6 
درصد اعتبارات هزینه ای صرف پرداخت های پرسنلی وزارتخانه ها، موسسه ها و 

سازمان های دولتی و نهادهای نظامی و انتظامی می شود.
همچنین 412 هزار میلیارد ریال اعتبار یعنی 17.4 درصد اعتبارات هزینه ای به 
پرداخت حقوق بازنشستگان، وظیفه بگیران و مستمری بگیران کشوری و لشگری و 

حقوق جانبازان حالت اشتغال و والدین شهیدان اختصاص می یابد.
در مجموع در سال آتی 1477 هزار میلیارد ریال اعتبار )یک بیلیارد و 477 هزار 
میلیارد ریال( معادل 62.5 درصد اعتبارات هزینه ای برای پرداخت حقوق و مزایای 

شاغلان و بازنشستگان دستگاه های اجرایی و والدین شهیدان هزینه می شود.
در قانون بودجه 1395 سهم این اعتبار 1317 هزار میلیارد ریال )یک بیلیارد و 
317 هزار میلیارد ریال( معادل 61.6 درصد اعتبارات هزینه ای بود؛ بنابراین شاهد 
رشد ناچیز سهم اعتبار حقوق و مزایای شاغلان و بازنشستگان از این اعتبارات هستیم.

 ** شفافیت پرداخت ها در بودجه 96 
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی درباره منابع و مصارف 
لایحه بودجه سال آینده کل کشور، در بخش اعتبارات مربوط به جبران خدمات 
کارکنان و به تبع آن حقوق و مزایای مستمر کارکنان دستگاه های اجرایی همانند 
سال 1395 شاهد شفافیت بیشتر بودجه ای در لایحه بودجه سال 1396 به نسبت 

سال های 1394 و 1395 هستیم.
با این رویکرد، با وجود افزایش 10 درصدی اعتبارات هزینه ای )جاری( اعتبار جبران 
خدمت کارکنان به میزان 17 درصد رشد را نشان می دهد؛ این رشد در حالی است 
که اعتبار فصل مربوط به استفاده از کالاها و خدمات با هشت درصد رشد منفی از 
332 هزار میلیارد ریال به 307 هزار میلیارد ریال کاهش یافته و اعتبار فصل مربوط 

به رفاه اجتماعی با 7.5 درصد رشد روبرو شده است.
از آنجا که همواره بخشی از اعتبارات این دو سرفصل مربوط به هزینه های پرسنلی 
است، رشد منفی و کمتر از حد متعارف در این بخش نشان می دهد بخشی از 

اعتبارات آن به فصل جبران خدمات منتقل شده است.
سرجمع اعتبارات این سه فصل در سال آینده نسبت به سال 1395 فقط 9 درصد 
رشد کرده است. اعتبار پیشنهادی مربوط به حقوق و مزایای مستمر دستگاه های 
اجرایی از 595 هزار میلیارد ریال در سال 1395 به 700 هزار میلیارد ریال در سال 
1396 افزایش یافته که این امر نیز ناشی از جابجایی اعتبارات دستگاه های اجرایی 
تلقی می شود. در این جابجایی اعتبارات مربوط به حقوق و مزایای مستمر برخی 
دستگاه های اجرایی که در ستون سایر درج می شد، به ستون حقوق و مزایای مستمر 
منتقل شده که موجب شفافیت بیشتر اعتبارات این بخش در دو سال گذشته شده 
است. همچنین در بند »د« تبصره 21 ماده واحده بودجه در مورد شفافیت حقوق 
و مزایا حکمی درج شده است که به موجب آن امکان تجمیع حقوق و مزایای همه 

دستگاه های اجرایی بخش عمومی فراهم می شود.
بر اساس این بند از تبصره 21 و در صورت تصویب نهایی، سازمان اداری و 
استخدامی کشور موظف است با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان 
تامین اجتماعی حداکثر در مدت یک سال نسبت به راه اندازی سامانه ثبت حقوق و 
مزایا اقدام و امکان تجمیع همه پرداخت ها به مقام ها، مدیران و کارکنان دستگاه های 
موضوع این تبصره را فراهم کند؛ به شیوه ای که ارتباط برخط )آنلاین( این سامانه با 

دیوان محاسبات کشور و سازمان برنامه و بودجه کشور برقرار باشد.
همه دستگاه های اجرایی موضوع این تبصره مکلفند اطلاعات مربوط به حقوق 
و مزایا و هرگونه پرداخت به کارکنان را در این سامانه مطابق دستورالعملی که به 
پیشنهاد مشترک سازمان اداری و استخدامی کشور، سازمان برنامه و بودجه کشور و 

وزارت امور اقتصادی و دارایی تهیه و ابلاغ می شود، ثبت کنند.
همچنین در تبصره 7 بند )هـ( نیز برای پرداخت حقوق بازنشستگان از محل فروش 
سهم الشرکه دولت و ردیف های متفرقه اعتباری برابر 12 هزار میلیارد ریال پیش بینی 
شده کرده است. در این بند به منظور رد دیون دولت به صندوق بازنشستگی فولاد، 
دولت مکلف می شود نسبت به تادیه 12 هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات پیش 

بینی شده اقدام کند تا به پرداخت حقوق بازنشستگان این صندوق اختصاص یابد. 
در صورت تحقق نیافتن اعتبارات پیش بینی شده برای این بخش، دولت می تواند از 

محل سرجمع درآمد عمومی سال 1396 نسبت به پرداخت اقدام کند.
همچنین دولت در تبصره 6 ماده واحده لایحه بودجه سال آینده سقف معافیت 

مالیاتی را برای حقوق بگیران 15 میلیون ریال در ماه پیشنهاد کرده است.

اولتیماتوم بانک مرکزی به بازار ارز

معامله گران باید مالیات بدهند
 بانک مرکزی در راستای برخورد با فعالیت های سوداگرانه بازار ارز اسامی اشخاصی 
که مبادرت به خرید و فروش عمده می کنند را به منظور بررسی، به سازمان امور 

مالیاتی اعلام خواهد کرد. 
بازار ارز یکی دو هفته ای هست که با تلاطم مواجه شده و اگرچه مقامات ارشد 
دولتی، نرخ ها در آن را غیرواقعی می دانند؛ اما هنوز بازار متلاطم است و قیمت در 
جریان معاملات امروز به 4138 تومان هم رسیده است؛ این در شرایطی است که بانک 
مرکزی اقداماتی را آغاز کرده که بتواند با متخلفان و سوداگران در بازار ارز برخورد کند.

به همین جهت، طی روزهای گذشته بانک مرکزی با صدور اطلاعیه ای از فعالان 
اقتصادی درخواست کرد تا برای خرید و فروش ارز به بانکها مراجعه کنند و البته قول 

داد که ارز مورد نیاز آنها در بانکها، به میزان کافی تامین شود.
اکنون هم سیاستگذار پولی و ارزی کشور اعلام کرده که در راستای برخورد با 
فعالیت های سوداگرانه بازار ارز، اسامی اشخاصی که مبادرت به خرید و فروش عمده 
ارز می کنند، به منظور بررسی به سازمان امور مالیاتی اعلام خواهد شد. اما نکته حائز 
اهمیت آن است که فعالیت برخی صرافی ها در بازار با تخلف مواجه شده که بانک 
مرکزی به این گروه هم اولتیماتوم داده تا رفتار خود را اصلاح کنند، در غیر این صورت، 

او قرار است اسامی صرافی های متخلف را به نیروی انتظامی ارسال کند.
این تذکر بانک مرکزی به صرافی ها در شرایطی است که خبرگزاری مهر، طی 
هفته های گذشته از برخی رفتارهای صرافی های متخلف در بازار ارز پرده برداشته بود 

که این موضوع البته، با واکنش شدید کانون صرافان مواجه شد.  
حال فرشاد حیدری، معاون نظارتی بانک مرکزی با اشاره به نوسانات هفته های اخیر 
در بازار ارز می گوید که مولفه های اقتصاد کلان کشور طی سال  جاری، مثبت ارزیابی 
می شود و بر اساس شاخص های اقتصاد کلان کشور، قیمت برابری ریال در مقابل سایر 
ارزها نباید از نوسان شدید روزهای اخیر برخوردار باشد؛  لیکن نوسانات هفته های اخیر 

عمدتاً با مقاصد سوداگرانه ایجاد شده است.
او می افزاید: در حال حاضر منابع ارزی کشور از کفایت لازم برای تأمین ارز 
واردکنندگان کالا و تأمین خدمات برخوردار است و امکان تأمین ارز از طریق مجاری 
قانونی فراهم است.  حیدری، انطباق هر چه سریع تر شبکه بانکی کشور با شرایط 
جدید باتوجه به گشایش های ایجادشده را از الزامات فعالیت بانک ها دانست و اظهار 
کرد: شبکه بانکی کشور با توجه به گشایش های به وجود آمده باید سریع تر خود را با 
شرایط جدید منطبق کند؛ به نحوی که واردات کشور به نرخ بازار هم بتواند از طریق 
گشایش اعتبارات اسنادی و از مبادی قانونی وارد کشور شود. در عین حال، باتوجه به 
نوسانات پیش آمده در نرخ برابری ریال در مقابل سایر ارزها و تسلط بانک مرکزی بر 
عملیات خرید و فروش ارز در صرافی ها طی هفته های اخیر، کنترل و نظارت کافی از 

سوی این بانک به عمل آمده است.
وی در ادامه از برخورد قانونی نیروی انتظامی با صرافی های غیرمجاز خبر داده و 
خاطرنشان می کند: در حال حاضر تعدادی از صرافی ها باتوجه به صحت عملکردشان 
تشویق شده اند و از سوی دیگر در برخی موارد پرونده ی صرافی های متخلف برای 
رسیدگی به مرجع مربوطه ارجاع شده است. همچنین در نامه ای به فرماندهی محترم 
نیروی انتظامی اسامی صرافی های غیرمجاز برای برخورد قانونی اعلام شده است. 
یادآوری این نکته ضروری است که عملیات خرید و فروش ارز توسط صرافی ها باید به 

صورت کامل در سامانه نظارت ارز »سنا« ثبت شود.
حیدری در پایان می گوید: در نظارت های به عمل آمده از سوی بانک مرکزی و نیز 
پایش عملیات خرید و فروش، اسامی اشخاصی که به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
عملیات خرید و فروش عمده ارز را انجام می دهند، به سازمان امور مالیاتی کشور 
ارسال و حسب مورد، پس از رسیدگی، برگه تشخیص مالیات برای آنها صادر می شود.

بیژن زنگنه:

ضریب گازرسانی در کشور تا ۹5 درصد 
افزایش می یابد

وزیر نفت گفت: 88 تا 89 درصد از جمعیت کل کشور در زمستان از گاز طبیعی 
بهره می برند که مشابه این شرایط در دنیا وجود ندارد. 

بیژن نامدار زنگنه در برنامه »فرمول یک« از شبکه یک سیما گفت: این میزان تا 
یک سال و نیم آینده به 94 تا 955 درصد می رسد.وی ادامه داد: 94 تا 95 درصد 
بخش شهری کشور از نعمت گاز برخودارند، اگر سیستان و بلوچستان به حساب نیاید 
این رقم به بالای 97 تا 98 درصد می رسد، 70 درصد جمعیت ما شهری هستند و 
بیش از 60 درصد روستاهای ما اکنون از گاز استفاده می کنند.وزیر نفت تصریح کرد: 
تعدادی روستاهای پراکنده بسیار دور وجود دارد که نمی توانیم به آنها گازرسانی کنیم 
و معیاری گذاشتیم که اگر هزینه یک علمک از 6 میلیون تومان بالاتر رود از گازرسانی 
با خط لوله خارج می کنیم و به روش های دیگر گاز را به آنها می رسانیم که در کشور 

حدود سه تا چهار درصد است.
بنزین آلوده نداریم 

وی گفت : بنزین آلوده نداریم اما هنوز نمی توانیم در همه شهرهای کشور بنزین 
یورو 4 توزیع کنیم، اما به همه کلانشهرها بنزین یورو 4 می دهیم.

زنگنه تصریح کرد : آلودگی هم تنها به بنزین مربوط نمی شود بلکه نداشتن معاینه 
فنی خودروها، مصرف بد سوخت در خودروها که باید از طریق معاینه فنی حل شود 
و نباید در این باره اغماض کرد، از جمله این دلایل به شمار می آیند.  وی افزود: 
برخی خودروهای فرسوده را که در تهران تردد می  کند، باید اسقاط یا از شهر خارج 
کرد، چنین مسائلی سبب آلودگی می شود.وزیر نفت اظهار داشت : 30 درصد تولید 
بنزین یورو 4 داریم و در کلانشهرها توزیع می شود، بقیه شهرها را هم به امید خدا با 
وارد مدار شدن پالایشگاه ستاره خلیج فارس اصلاح می شود اما چیزی به نام بنزین 
آلوده به هیچ وجه نداریم.وزیر نفت درباره اینکه با آمدن شرکت های حفاری خارجی، 
شرکت های حفاری داخلی بیکار می شوند، گفت: شرکت های حفاری خارجی اصلا 
نیامده اند، پیش از آمدن من به وزارت نفت در دوره جدید، چند دکل حفاری خارجی 
در خلیج فارس فعالیت می کردند که برخی به دلیل نیاز قراردادهایشان را تمدید 

کردیم اما گفتیم که در کارهای جدید از توان شرکت های ایرانی بهره گیرند.
شرکت های خارجی باید تنها از طریق مناقصه برنده شوند

زنگنه تاکید کرد: ورود شرکت های خارجی برای توسعه میدان های نفتی به ایران 
سبب ایجاد کار برای ایرانی ها می شود، شرکت های خارجی باید در مناقصه شرکت 
کنند و اگر قیمت های آنها خوب باشد در مناقصه برنده می شوند و دلیلی ندارد که در 
شرایط رقابتی به آنها کار سپرده نشود و به طور حتم باید از طریق مناقصه برنده شوند.

استخدام ۱۵۰ دانشجوی نخبه نفتی
زنگنه همچنین درباره استخدام دانشجویان دانشگاه صنعت نفت گفت: باید این 
تفکر را که هر فردی در دانشگاه نفت درس می خواند، لزوما باید در دولت استخدام 

شود؛ کنار بگذاریم، نمی توانیم این کار را انجام دهیم و در دولت نیاز نداریم.
وی ادامه داد : پیش تر تعدادی از نخبگان دانشگاه صنعت نفت را استخدام می 
کردند که این با مشکلات زیادی روبرو بوده است و ما برای ساماندهی این فرآیند 
اقدام کردیم و اجازه گرفتیم که نه تنها نخبه های دانشگاه نفت بلکه نخبه های دیگر 

دانشگاه ها را در صورت نیاز بدون آزمون کتبی با مصاحبه استخدام کنیم.
وزیر نفت یادآور شد: امسال مجوز استخدام 150 نفر را دریافت کردیم، سال آینده 
هم می توانیم برای تعدادی مجوز بگیریم، فرآیند استخدامی برای نخبه های دانشگاه 
نفت اکنون به جریان افتاده است، 150 نفر را امسال و تعدادی را هم برای سال 
آینده استخدام می کنیم، اما همه به دنبال استخدام در دولت نباشند.زنگنه گفت : 
اگر فعالیت های نفتی در کشور جریان یابد و چرخش اقتصاد در کشورآغاز شود ما با 
کمبود نیرو هم روبرو می شویم، اینکه همه به دنبال استخدام در دولت و آب باریکه 
ای هستند به این دلیل است که هنوز شاهد چرخش جریان اقتصادی در کشور 
آن چنان که باید باشد، نیستیم.وی اعلام کرد: اگر 50 میلیارد دلار در صنعت نفت 
کشور سرمایه گذاری شود که رقم دور از ذهنی هم نیست و با پنج تا 6 قرارداد می 
توان چنین کاری کرد، ما برای این شرکت هایی که می خواهند در بخش نفت فعال 
شوند، با کمبود نیرو روبرو می شویم.وزیر نفت در باره تلاش ها برای زدودن فقر از چهره 
عسلویه، گفت: ما برای رسیدگی به شهرستان عسلویه و مردم آن منطقه بسیار تلاش 
کرده ایم.وی گفت : فعالیت هایی از قبیل محوطه سازی، ساخت پارک، مدرسه و حتی 
برگزار کلاس های کنکور برای بچه ها توسعه می یابد و دو سالی است که برای دانش 
آموزان آن منطقه کلاس کنکور برگزار می کنیم و این سبب بالا رفتن درصد قبولی 
آنان در کنکور شده، از این رو تعامل ما با مردم منطقه و شورای شهر عسلویه خوب 
است.زنگنه با اذعان و قبول اینکه جلوه های خشن فقر نباید در کنار تاسیسات نفتی 
باشد، گفت: در این باره با آقای رئیس جمهوری هم صحبت کردم و ایشان هم دستور 
دادند، از این رو مجوز گرفتیم که سه درصد هزینه های سرمایه گذاری را صرف بهبود 

اوضاع اجتماعی، فرهنگی و زیربناهای محیط اطراف تاسیسات نفتی کنیم.

کارت اعتباری؛ ابزاری که در ایران محبوب نیست
کارت اعتباری خرید کالا این روزها به یکی از موضوعات محل 
مناقشه وزارت صمت و بانک مرکزی تبدیل شده است. گرچه 
عبارت دقیق تر این است که این اختلاف نظر از همان ابتدای اجرای 
طرح وجود داشت و اکنون فقط آشکارتر شده است تا جایی که 

دو طرف یکدیگر را به عنوان مقصر شکست آن معرفی می کنند!
وزیر صمت که چند ماه قبل هم از عدم همکاری شبکه بانکی 
در اجرای طرح خرید کالا با کارت اعتباری گلایه کرده بود چند 
روز پیش در اظهاراتی صریح، بانک مرکزی و شبکه بانکی را مقصر 
شکست این طرح دانست و گفت"شکست طرح کارت خرید کالای 
ایرانی به  علت تأمین نشدن منابع مالی آن از سوی بانک مرکزی 

بوده است".
کارتها  این  برای  شده  پیش بینی  "سود  نعمت زاده  گفته  به 
12 درصد و نرخ سود بانکی 21 تا 22 درصد بود که با توجه به 
محدودیتهای مالی و تأمین نشدن مابه التفاوت آن از سوی بانک 

مرکزی، این طرح با موفقیت اجرا نشد". 
این سخنان اما بلافاصله از سوی رئیس کل بانک مرکزی پاسخ 
داده شد؛ ولی اله سیف در جمع مدیران بانک ها که از سوی وزیر 
صنعت به عنوان مقصران شکست طرح کارت اعتباری معرفی 
شدند، وزارت صنعت، معدن و تجارت را مقصر شکست دانست 
و گفت"علت شکست طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی، 
عدم استقبال مردم از ترکیب کالاهای انتخاب شده توسط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت دانست و ضمن تاکید بر لزوم ارایه و عرضه 
کالاهای با کیفیت به مردم تصریح کرد: در هیچ جای دنیا بانک های 
مرکزی موظف به تامین منابع برای خرید کالاهای کم کیفیت انبار 
شده نیستند. این خود مردم هستند که علاقه به خرید این دسته 

از کالا ها ندارند و نباید خسارت آن به گردن نظام بانکی بیفتد".
این اما نخستین باری نبود که اختلاف نظر دو مسئول بلندپایه 
ماه  مرداد  می شود؛  آشکار  اعتباری  خرید  کارت  درباره  دولتی 
امسال هم وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامه ای سرگشاده به 

رئیس جمهور از عدم همکاری بانک ها با این طرح گله کرده بود.
در  طرح کارت اعتباری خرید کالای بادوام ایرانی که مهرماه 94 
رونمایی شد بانک مرکزی بودجه 4 هزار و 200 میلیارد تومانی را 
پیش بینی کرده بود و براساس طرح اولیه 3 گروه بازنشستگان، 
این  دریافت  مشمول  اجتماعی  تأمین  مشمولان  و  فرهنگیان 
کارت شدند. قرار بود این سه گروه هر کدام 350 هزار عدد کارت 
خریداری کنند تا تعداد این کارت ها به رقم یک میلیون و 400 

هزار نفر برسد. 
در ابتدای اجرا اما دولت مردان نسبت به موفقیت این طرح بسیار 
امیدوارانه سخن می گفتند؛ شاپور محمدی معاون اقتصادی وقت 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در این مورد گفت: "این طرح با 40 هزار 

میلیارد ریال اعتبار برای گام نخست آغاز شد و امید می رود این 
میزان در آینده افزایش یابد.  دولت با در پیش گرفتن دو سیاست 
اصلی تقویت صادرات و تحریک تقاضای داخلی، خروج از رکود 
اقتصاد را با قوت پیگیری می کند و تداوم طرح کارت خرید اعتباری 

از جمله اقدام ها در این راستا است".
چندی نگذشت که گزارش های میدانی از سطح بازار نشان داد 
اکثر تولیدکنندگان لوازم خانگی نتوانستند محصولات خود را در 
قالب این طرح بفروش برسانند. عدم رغبت مردم به دریافت این 
کارت ها باعث شد تا دولت خود نیز ضمن تأیید ناموفق بودن این 

طرح به فکر اصلاحاتی برای موفق اجرا شدن این طرح بیفتد.
دولت این بار هم تلاش کرد با تغییراتی در شیوه صدور کارت، 
مردم را به استفاده از این ابزار استفاده کند. بر همین مبنا در جلسه 
ویژه سازمان مدیریت برای بررسی دلایل شکست طرح خرید 
کالای ایرانی قرار بر این شد تا سقف 1.5 میلیون تومانی حقوق 
مشمولان این طرح برداشته شود تا شاید مردم رغبتی به تهیه 

کارت های اعتباری داشته باشند.
محمدرضا دیانی رئیس انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی درباره 
علل شکست این طرح گفت:"ما معمولا در تصمیم گیری های 
اقتصادی مان هیچوقت به صورت ریز جزییات را بررسی نمی کنیم 
و معمولا سطحی تصمیم می گیریم و این تصمیم های سطحی 
منجر به تبعات منفی می شود که اقدامات مثبت ما را تحت الشعاع 

قرار می دهد. در مورد کارت اعتباری زمانی که طرح شد و تصویب 
شد جزییاتی داشت که باید زمان بیشتری می گذاشتیم و یک گروه 
اختصاصی به عنوان یک افتخار ملی و یک ساختار پویای اقتصادی 
روی آن کار می کرد. در اجرای این طرح کلیات مورد قبول همه بود 
اما اصل موضوع همان جزییات بود که به آن نگاه دقیق و صبورانه 

نشده است".
مجید شکوهی عضو هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت کارت 
اعتباری بانک ملی درباره علل ناکامی طرح کارت اعتباری گفت" 
این کارت به دلیل نداشتن تجربه و ساز و کار مناسب اجرایی 
محدود بود، ریسک آن مشخص نبود، سودآوری و جذابیت نداشت 
و از طرفی محاسبات و مسیر درستی برای آن انجام نشده بود. پس 
از مدت ها و با مطرح شدن موضوع خرید کالای ایرانی، موضوع 
کارت اعتباری مجددا مورد توجه قرار گرفت. یکی از اهداف مهم در 
این طرح که از سوی مقامات اقتصادی کشور بیان شد راه اندازی 
کارت اعتباری به شکل متداول آن در کشورهای دیگر بود. اما این 
طرح در قالب خرید کالای ایرانی آغاز شد که قابلیت خرید کالای 
خارجی را هم با سازوکار و شرایط دیگر داشته باشد. اما نهایت امر 
این است که این کارت اعتباری است که بعد از سال ها در اختیار 

عموم قرار خواهد گرفت".
انجمن  سخنگوی  طرح  اجرای  آغاز  از  ماه  چند  از  پس 
تولیدکنندگان لوازم خانگی با بیان اینکه تاکنون حدود 40 میلیارد 

تومان کالا از طریق کارت های اعتباری به فروش رفته است، گفت: 
"این رقم حدود یک درصد از اعتبار در نظر گرفته شده برای کل 
طرح است که تقریبا سه چهارم این فروش مربوط به لوازم خانگی 

و یک چهارم آن در رابطه با سایر کالاهاست".
با این حال کارشناسان پولي و بانکي همچنان بر ضرورت حل 
مشکلات و ادامه استفاده از این ابزار تأکید دارند؛ احمد حاتمی یزد 
به  اعتباری  از کارت های  استفاده  به  اینکه گرایش  به  اشاره  با 
عنوان تجربه موفق در دنیا با هدف پرکردن این خلأ ایجادشده 
است گفت" کارت هاي اعتباري بخش عمده اي از تسهیلات خرد 
خانواده ها را حل مي کند. یعني اجازه داده اند که با کارت اعتباري 
10 میلیون، 20 میلیون یا 50 میلیون تومان به افراد تسهیلات 
بدهیم و آنها با آن هر چه خواستند نظیر خودرو یا لوازم منزل بخرند 

یا پول بیمارستان یا دانشگاه را پرداخت کنند".
بر همین اساس توزیع دور جدید کارت های اعتباری این بار در 
مبالغ 10، 30 و 50 میلیون تومانی و بدون محدودیت برای خرید 

کالاهای ایرانی آغازشد.
طبق بخشنامه ای بانک مرکزی مقرر کرد این کارت ها به تدریج 
جایگزین تسهیلات متنوع خرد فعلي شبکه بانکي کشور در 
زمینه هاي مختلف شود تا از این راه، ضمن تأمین نیازهاي مالي 
اقشار مختلف جامعه در زمینه هاي گوناگون کالایي و  خدماتي، 
فرآیند هاي زمان بر و پر هزینه اعطاي تسهیلات بانکي کوتاه و 
انحرافات موجود در مصرف تسهیلات با موضوع قرارداد به حداقل 

رسانده شود.
این بار اما نه تنها استقبالی از سوی مردم نشد بلکه بانکها هم 
ندری  کامران  نداشتند.  کارها  این  توزیع  برای  تمایلی  چندان 
مدیرگروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و بانکی درباره علل 
عدم تمایل بانک ها از کارت اعتباری کام گفت"بانک های ما هیچ 
ساز و کار مناسبی برای اینکه بتوانند در یک حجم بسیار گسترده از 
تسهیلات خرد به خانوارها اعطا کنند، ندارند؛ زیرا مدل کسب وکار 
آنها، مدل اعطای تسهیلات خرد به خانوارها نبوده است. درست 
است که این تسهیلات را قبلًا نیز پرداخت می کردند، اما روی آن 
حساب زیادی نمی کردند. اگر بانک های ما مدل کسب وکارشان را به 
سمت تامین مالی خرد و کوچک می بردند و در تولید، تمرکزشان را 
بر بنگاه های متوسط و در مصرف نیز، به سوی خانوارها می گذاشتند 
شاید مشکل مطالبات غیرجاری که درحال حاضر وجود دارد، در 

نظام بانکی وجود نداشت".
مردم هم درباره اثرگذاری کارت های اعتباری روی اقتصاد خانوار، 
گفتند"نرخ سود کارت ها بسیار بالاست، در حالی که اجناس مورد 
نیاز را می توان با بهره های خیلی کمتر از فروشگاه های معتبر کشور 

تهیه کرد".

یک اقتصاددان :

چرا بنگاه های تولیدی زیر ظرفیت کار می کنند؟
یک اقتصاددان گفت: تعداد کارخانه هایی که در حوزه خودروسازی، فولاد، رب گوجه فرنگی، 
ماکارانی، موتورسیکلت داریم، زیاد است؛ این ها باعث شده که اضافه ظرفیتی در همه بخش ها 

به وجود آید.
بهروز هادی زنوز در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره دلایل ایجاد رکود در کشور 
اظهار داشت: در کشور ما بنگاه های تولیدی و صنعتی مجوزشان آزادانه داده می شود و 
هیچ گونه ممنوعیت و محدودیتی در این زمینه وجود ندارد. وی با بیان این که این کار با این 
استناد انجام می شود که به رقابت اعتقاد داریم، افزود: به نظر می رسد اعطای مجوز بدون توجه 
به مقیاس تولید، اندازه بازار، نوع تکنولوژی، مکان کارخانه و توجیه فنی و اقتصادی آن، به 
شدت موجب اتلاف منافع در کشور شده است. این اقتصاددان تصریح کرد: به نظر من، دلیل 
این موضوع این بوده که صاحبان و کارفرمایان بخش خصوصی اعم از بنگاه های کوچک و 
بزرگ همواره در 30، 40 سال دنبال افزونه خواهی و رانت جویی بوده اند. برای مثال، از رانت 

تسهیلات ارزان قیمت برای صنایع اشتغالزا استفاده شده است. هادی زنوز عنوان کرد: همچنین 
از نرخ ارز ارزان و معافیت های مالیاتی استفاده شده است. وی ادامه داد: به عبارتی، یک قطعه 
زمین خریده اند، سوله زدند و پول ها را بردند و خرج کردند، یا در همان رشته ماشین آلات وارد 
کردند. نتیجه این کار، وجود تعداد عظیمی از واحدهای تولیدی کوچک، متوسط و بزرگ در 
هر رشته فعالیت صنعتی است. این اقتصاددان متذکر شد: ظرفیت تولیدی که این ها به وجود 
آوردند، مازاد بر نیاز بازار داخلی است. ما بازار داخلی را اشباع کرده ایم. برای همین، خیلی از 
بنگاه های تولیدی زیر ظرفیت کار می کنند. هادی زنوز اظهار داشت: تعداد کارخانه هایی که 
ما در حوزه خودروسازی، فولاد، رب گوجه فرنگی، ماکارانی، موتورسیکلت داریم، زیاد است. 
باور می کنید تعداد کارخانه های موتورسیکلت در ایران از چین بیشتر است؟ این ها باعث شده 
که اضافه ظرفیتی در همه بخش ها به وجود آید. از آن طرف، بازار داخلی اشباع شده است. 
وی خاطرنشان کرد: رکود در سال های اخیر نیز روی این موضوع به شدت اثر گذاشته است.
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لیست خروجی ۹ میلیاردی استقلال و 
پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات

بازیکنان حاضر در فهرست مازاد و جدا شده از دو تیم پرطرفدار پایتخت، با هزینه ای 
بالغ بر 9 میلیارد تومان جذب این دو تیم شدند.

 با اتمام نیم فصل نخست فوتبال ایران، تکاپوی تیم ها برای ترمیم نقاط ضعف و 
قوت شان هم آغاز شده است. مذاکرات غیر رسمی تیم ها برای جذب ستاره های مورد 
نظرشان بیش از هر چیزی اهمیت پیدا کرده و هیچ تیمی قبل از جذب بازیکن مورد 
نظر خود علاقه ای به آزاد کردن بازیکن ندارد. مهم ترین نکته در بین تیم های ایرانی 
صرف هزینه های گزاف برای بازیکنانی است که بدون داشتن طرح و برنامه در ابتدای 
فصل این بازیکنان را جذب می کنند و به نیم فصل نرسیده دو طرف تصمیم به پایان 

همکاری می گیرند. 
استقلال و پرسپولیس لیگ شانزدهم نمونه بارز تیم هایی هستند که توانستند در 
فصل نقل و انتقالات چند باییکن خوب و ارزشمند را به خدمت بگیرند اما شرایط در 
طول مسابقات برای این بازیکنان خوب پیش نرفت. تیم منصوریان به دلیل تغییرات 
زیاد و درگیر بودن با حواشی مختلف، نتوانست آن طور که باید و شاید نتیجه بگیرد 

و در نتیجه برخی از بازیکنان تازه وارد این تیم هم در چنین فضایی محو شدند.
مطمئنا قابلیت های بازیکنی مانند بختیار رحمانی بر کسی پوشیده نیست اما او که 
در لیگ پانزدهم جزو بازیکنان شاخص تراکتورسازی بود، به هیچ وجود سایه ای از 
آن بازیکن خلاق در تراکتورسازی هم نبود و یا آرش افشین با وجود مصدومیت بلند 
مدت در ملوان، به یک باره سر از استقلال درآورد. همچنین چند بازیکن هم بدون 
داشتن سابقه ای مشخص، به عضویت استقلال درآمدند اما سطح فنی این بازیکنان 

پایین تر از بازیکنان آکادمی استقلال هم بود.
اما عمده مشکل پرسپولیس از جنس دیگری بود و به دلیل وجود بازیکنان با قابلیت 
فنی بالا، این بازیکنان به نیمکت دوخته شدند و کمتر فرصت بازی به آن ها رسید. 
بیشترین ضعف پرسپولیس در جذب بازیکنان خارجی بود چرا که از بین چهار بازیکن 
خارجی این تیم یک بازیکن دیپورت شد، دو بازیکن دیگر در آستانه دیپورت شدن 

هستند و فقط رادوشوویچ بود که توانست رضایت هواداران را جلب کند.
بازیکنانی مانند احمد نوراللهی و امید عالیشاه که در نیم فصل نخست کمتر میدان 
دیده بودند و آنطور که پیش می رفت قرار نبود تا پایان فصل به اندازه بازیکنان اصلی 
این تیم بازی کنند، ترک تحصیل کردند و برای سپری کردن دوران سربازی خود 
اقدام کردند تا در تیم دیگری به میدان بروند و از طرفی دوران خدمت سربازی خود 

را هم سپری کرده باشند.
تاکنون و بر اساس اخبار منتشر شده، بختیار رحمانی، امین حاج محمدی، آرش 
افشین، فرشید باقری و سید مهدی رحمتی در لیست خروجی آبی پوشان پایتخت 

قرار گرفته اند و به احتمال زیاد از جمع این تیم جدا خواهند شد.
در پرسپولیس نیز تاکنون آنتونی گولج بدون فسخ قرارداد از فهرست این تیم خارج 
شده و دو بازیکن اوکراینی هم به احتمال فراوان در نیم فصل دوم پرسپولیس را 
همراهی نمی کنند. همچنین سید امین آرام طبع هم خواهان جدایی از این تیم شده 

و پیش از او هم احمد نوراللهی و امید عالیشاه از جمع بازیکنان این تیم کنار رفتند.
بدون شک هر دو تیم با مشکلاتی در انتخاب بازیکنان خود مواجه بوده اند و اگر در 
جذب بازیکنان خود دقت می کردند تاکنون با ضرر مالی فراوانی هم مواجه نمی شدند.

* استقلال
سید مهدی رحمتی - یک میلیارد و 200 میلیون تومان

بختیار رحمانی - یک میلیارد تومان
امین حاج محمدی - یک میلیارد و صد میلیون تومان

فرشید باقری - 950 میلیون تومان
آرش افشین - 500 میلیون تومان

جمع کل: چهار میلیارد و 750 میلیون تومان
* پرسپولیس

الکسی پلی یانسکی - 900 میلیون تومان
الکساندر پریمیوف - 810 میلیون تومان

آنتونی گولچ - 660 میلیون تومان
احمد نوراللهی - 700 میلیون تومان

امید عالیشاه - 950 میلیون تومان
امین آرام طبع - 500 میلیون تومان

جمع کل: چهار میلیارد و 520 میلیون تومان

مرحله نیمه نهایی جام حذفی

ذوب آهن- تراکتورسازی
 زیبا و جذاب مثل فینال!

دومین دیدار مرحله نیمه نهایی جام حذفی بین ذوب آهن و تراکتورسازی برگزار 
خواهد شد.

 تیم های ذوب آهن اصفهان و تراکتورسازی تبریز دومین دیدار مرحله نیمه نهایی 
رقابت های جام حذفی را امروز انجام خواهند داد. یک پای فینال از این دیدار مشخص 
خواهد شد و آن سوی جدول هم سپاهان و نفتی حضور دارند که امروز یکی از آنها 
قربانی می شود تا در نهایت فینالیست های این فصل جام حذفی مشخص شوند. با این 
حال تقابل ذوب آهن و تراکتورسازی جذابیت هایی دارد که از جمله آنها شکست ناپذیری 
ذوب آهن در جام حذفی در سه سال گذشته بوده است. ذوب آهن که قهرمان دو دوره 
قبلی جام حذفی است، در شرایطی به مصاف تراکتورسازی می رود که در 14 بازی اخیر 
خود در این رقابت ها شکستی تجربه نکرده و آخرین شکست این تیم به اول بهمن ماه 
92 باز می گردد و نزدیک به سه سال از این شکست می گذرد؛ جایی که استقلال با یک 
گل در مرحله یک چهارم نهایی ذوب آهن را شکست داد. با این حال ذوب آهن، روبه روی 
حریف آسانی قرار ندارد. تراکتورسازی، آخرین قهرمان جام حذفی پیش از دو دوره 
قهرمانی ذوب آهن است و در عین حال می توان گفت آخرین قهرمان های جام حذفی 
این بار در نیمه نهایی مقابل هم قرار گرفته اند. از سوی دیگر تراکتورسازی تیمی است که 
در لیگ این فصل با قدرت پیش می رود و پا به پای پرسپولیس برای قهرمانی می جنگد 

و از این رو نمی تواند حریف آسانی برای ذوب آهن باشد.
تفاوت دو تیم در این فصل شاید مربوط به قدرت بیشتر تراکتورسازی در خط حمله 
باشد. شاگردان امیر قلعه نویی در نیم فصل اول موفق شدند 24 گل به ثمر برسانند و 
ذوب آهن آمار 23 گل را ثبت کرده  است. در جام حذفی تراکتورسازی 8 بار دروازه 
حریفانش را باز کرده و ذوب آهن 5 بار موفق به انجام این کار شده که شاید این آمار 
بتواند تراکتورسازان را نسبت به حریف اصفهانی شان به برتری برساند. البته که آمار 
در فوتبال نتیجه را تعیین نمی کند، اما به هر حال روند تراکتورسازی ثبات بیشتری 
نسبت به ذوب آهن داشته است. از طرف دیگر نمی توان نتایج خوب ذوب آهن با مجتبی 
حسینی را کتمان کرد. این تیم با حضور این مربی فقط یک شکست مقابل نفت تهران 
در لیگ برتر داشته که همین آمار سبزپوشان اصفهانی را هم به تیمی ترسناک تبدیل 
می کند. با این شرایط شاید بتوان گفت دیدار ذوب آهن و تراکتورسازی با شرایط فعلی 
این دو تیم و سابقه ای که در جام حذفی سه فصل گذشته از خود به جا گذاشته اند، 
فینالی ماقبل فینال است. دیداری که از ساعت 14:30 امروز در ورزشگاه فولاد شهر 
اصفهان برگزار می شود تا پس از مشخص شدن برنده دیدار سپاهان و نفت تهران 
)که ساعت 13:30 امروز برگزار می شود(، دومین فینالیست بازی در ورزشگاه خرمشهر 

مشخص شود.
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هفته پانزدهم لیگ برتر فوتسال

پایان ناکامی حیدریان در حیدریان 
گزارش از رضا جعفری

تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در دیداری خانگی از پانزدهمین 
هفته رقابت های لیگ برتر فوتسال قهرمانی باشگاه های کشور 

برابر تیم مقاومت البرز به برتری رسید.
در روزی که اسکوربورد خاموش و خراب سالن و همچنین 
سکوهای خالی از تماشاگر سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی 
شهید حیدریان قم بدجور توی ذوق می زد، نماینده فوتسال قم 
بعد از چهار باخت متوالی خانگی ، سرانجام به باخت های خانگی 

این فصل به صورت موقت پایان داد.
در واقع تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در دیداری خانگی از 
پانزدهمین هفته رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
با امید به عبور از سد مقاومت البرز و کسب هفتمین پیروزی این 
فصل گام به میدان گذاشت و سرانجام با نتیجه ای قابل قبول در 

این دیدار پیروز شد.
* شکستن طلسم باخت های متوالی شاگردان 

حیدریان در حیدریان قم
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم هشتمین بازی خانگی خود از 
هجدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
را درحالی برابر تیم مقاومت البرز برگزار کرد که فاصله آنها در 
جدول رده بندی چهار امتیاز بود و شاگردان محمدرضا حیدریان 
با این امید گام به میدان مسابقه گذاشتند که با شکست دادن 
تیم فوتسال مقاومت البرز، چهار باخت خانگی قبل در مقابل 
تیم های مدعی و بالای جدولی گیتی پسند اصفهان، حفاری 
اهواز، تاسیسات دریایی تهران و مس سونگون ورزقان را از یاد 

ببرند.
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در هشتمین بازی خانگی خود 
از مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور برابر تیم پائین تر 
از خود یعنی مقاومت البرز  بازی خوبی ارائه کرد و در پایان برابر 

میهمان خود با نتیجه قاطع سه بر صفر به برتری رسید.
* استقبال کم تماشاگران قمی از هشتمین مسابقه 

خانگی یاسین پیشرو
فوتسال  تیم  در  حیدریان  محمدرضا  شاگردان  جدال  در 
یاسین پیشرو قم با تیم فوتسال مقاومت البرز بار دیگر سکوهای 
خانگی سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم 
از جذابیت بازی کاسته بود و یاسینی ها برای به دست آوردن 
این پیروزی همانند بسیاری از بازی های خانگی این فصل از 
حمایت تماشاگر برخوردار نبودند و عدم استقبال از این دیدار 
یک بار دیگر بی تفاوتی تماشاگران قمی  به بازی های خانگی این 

تیم را نشان داد.
در هر حال فوتسالیست های تیم یاسین پیشرو قم در این دیدار 
خانگی که در حضور اندک تماشاگران قمی علاقمند به فوتسال 
برگزار شد، خاطره برد شیرین سه بر صفر بازی برگشت فصل 
گذشته در سالن انقلاب کرج و برتری دو بر یک برابر در بازی 

نیم فصل نخست لیگ امسال در میهمانی تیم مقاومت البرز را 
تکرار کردند.

البته یاسینی ها در دیدار رفت فصل گذشته برابر تیم مقاومت 
البرز در سالن دو هزار نفری شهید حیدریان قم و در مقابل 
دیدگان تماشاگران قمی با نتیجه عجیب هشت بر چهار شکست 
خورده بودند، اما با این برد قاطع، سومین پیروزی متوالی خود 

بعد از آن شکست را برابر مقاومت به دست آوردند.
* برتری یک بر صفر یاسین پیشرو در نیمه نخست 

مقابل مقاومت
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در نیمه نخست این دیدار برابر 
میهمان خود بازی بسیار خوبی ارائه کرد و بارها موقعیت گلزنی 
داشت اما به جز یک بار که توسط کاپیتان با تجربه خود یعنی 
سعید قاسمی به گل رسید،  در سایر دفعات در مقابل دروازه 

حریف به راحتی فرصت های گلزنی را هدر داد.
در این دیدار که نفرات گلزنی همچون محمد کرمانی و سجاد 
نوروزی به عنوان بازیکنان بومی تیم یاسین پیشرو در میان 
تعجب حاضرین در سالن مسابقه روی سکوها نشسته بودند، 
بازیکنان یاسین پیشرو نسبت به دیدارهای قبلی کمتر مرتکب 
اشتباه شدند و با اجرای تدابیر کادر فنی به سه امتیاز شیرین 

این دیدار دست یافتند.
در نیمه دوم این دیدار تیم یاسین پیشرو بهتر از نیمه نخست 
از موقعیت های گل خورد بهره برد و در یکی از فرصت ها، زمانی 
که تیم حریف به دلیل اخراج بازیکن خود با یک یار کمتر در 
میدان حضور داشت، توسط هاشم فرج زاده به گل دوم دست 

پیدا کرد.
سپس در زمانی که تیم مقاومت البرز دروازه بان خود را از 

زمین بازی بیرون کشیده و از تاکتیک پاورپلی  استفاده می کرد، 
محب علیان بازیکن جوان تیم یاسین پیشرو از زمین خودی 
دروازه خالی تیم مقاومت را برای بار سوم باز کرد تا تیمش 

در این دیدار به گل سوم برسد و با همین سه گل پیروز شود.
* دومین پیروزی مطمئن یاسین پیشرو در لیگ 

هجدهم
فوتسالیست های تیم یاسین پیشرو قم نمایش قابل قبولی 
برابر مقاومت البرز داشتند و نتیجه بازی خوب خود را در مقابل 
تیم سرسخت و سخت کوش مقاومت البرز با زدن سه گل و 
برتری قاطع سه بر صفر در هفته پانزدهم رقابت های لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور گرفتند تا به سومین برد خانگی و 
هفتمین پیروزی این فصل که بعد از برد خانگی پنج بر یک 

مقابل آذرخش هرمزگان مطمئن ترین برد این فصل آنها بود.
نماینده فوتسال قم از هشت دیار خانگی این فصل لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور پیروزی برابر تیم های دانشگاه آزاد 
اسلامی تهران، آذرخش هرمزگان و مقاومت البرز، تساوی با تیم 
فرش آراء مشهد و باخت به تیم های مس سونگون، تاسیسات 

دریایی، حفاری اهواز و گیتی پسند را در کارنامه دارد.
* صعود موقت یاسین پیشرو در جدول رده بندی لیگ 

برتر
فوتسال  برتر  لیگ  پانزدهم  هفته  دیدارهای  از  پیش  تا 
باشگاه های کشور تیم مقاومت البرز با 13 امتیاز در مکان یازدهم 
و یاسین پیشرو قم با 17 امتیاز در مکان دهم جدول حضور 
داشتند، اما اکنون فاصله آنها به هفت امتیاز افزایش یافت و در 
حالی که جایگاه مقاومت از رده یازدهم تغییر نکرد، اما نماینده 
قم بدون احتساب نتیجه بازی این هفته تیم فرش آراء مشهد از 

رده یازدهم به مکان دهم جدول ارتقاء پیدا کرد.
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در هفته بعدی رقابت های لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های کشور و در شانزدهمین مسابقه این 
فصل خود باید روز چهارشنبه هفته آینده یعنی پانزدهم دی ماه 
در هشتمین بازی خارج از خانه این فصل خود برابر تیم فوتسال 

دانشگاه آزاد اسلامی تهران به میدان برود.
* فلاح: با ۵ محروم و مصدوم در میدان حاضر شدیم

سرمربی تیم فوتسال مقاومت البرز بعد از پایان این دیدار در 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، اظهار کرد: در روزی که نفرات 
تیم ما خیلی ناقص بودند، در دیداری خارج از خانه با یک تیم با 
تجربه بازی کردیم و به دلیل کمبود بازیکن نتوانستیم پا به پای 

این تیم پیش برویم.
جواد فلاح اضافه کرد: در واقع باید بگویم که در شرایط خیلی 
خاص بازی کردیم، چون با پنج محروم و مصدوم در میدان 
حاضر شدیم، ضمن اینکه در زمینی بازی کردیم که سر بود و 
در روزی که دست ما واقعا بسته بود، باید ممنون بچه ها باشم 

که هر چه داشتند در زمین مسابقه نشان دادند.
وی تصریح کرد:  البته تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در این 
بازی بسیار با تجربه عمل کرد، حوصله به خرج داد و آرام آرام 
به دروازه ما نزدیک شد و به گل رسید، این پیروزی مبارک آنها 
باشد و امیدوارم در بازی های بعدی بتوانیم در مقابل حریفان 

بهتر نتیجه بگیریم.
سرمربی تیم فوتسال مقاومت البرز در پاسخ به این سوال که 
آیا خاموش بودن تابلوی سالن مسابقه مشکلی برای شما ایجاد 
نکرد، افزود: اگر اسکوربورد سالن کار می کرد بهتر بود اما به هر 
حال این اتفاق از پیش تعیین شده نبود و این موضوع روی بازی 

ما تاثیرگذار نبود.
* حیدریان: منتظر توافق تربیت بدنی با یاسین پیشرو 

و رفع مشکلات مالی هستیم
سرمربی تیم فوتسال یاسین پیشرو قم نیز در گفت وگو با 
خبرنگار فارس راجع به این مسابقه،  اظهار کرد: به نظر من بازی 
پر افت و خیزی بود و بچه های ما با تمرکز بسیار بالا در زمین 
حضور داشتند و در مقابل تیم مقاومت البرز کار دفاع را خوب 

انجام دادیم.
محمدرضا حیدریان که تیمش بعد از چهار باخت متوالی در 
خانه پیروز شده بود،  ابراز کرد: در جریان بازی روی تیم حریف 
فشار خوبی گذاشتیم، ضمن اینکه آنها هم تیم خوبی بودند 
چون تیمی که می تواند سه بر دو از گیتی پسند صدرنشین جلو 

بیافتند و از این تیم مساوی بگیرد تیم خوبی است.
وی در پایان به موضوع توافق باشگاه یاسین پیشرو قم با اداره 
کل ورزش و جوانان استان قم اشاره و بیان کرد، بچه های ما 
توافق  به  به زودی  یاسین پیشرو  و  تربیت بدنی قم  امیدوارند 
برسند و انتظار بچه های ما برای حل مسائل مالی این فصل 

برطرف شود.

سپاهان صفر - نفت 1؛

صعود دراماتیک نفت به فینال جام حذفی فوتبال
نفت تهران با تک گل ایمان مبعلی از روی نقطه پنالتی 
در دیداری جنجالی که اخراج علی دایی و دو بازیکن نفت 
و همچنین یک بازیکن سپاهان را به همراه داشت، راهی 

فینال جام حذفی شد.
 سپاهان که روند مثبتی طی سه هفته اخیر در لیگ 
برتر داشته و شرایطش در جدول را سر و سامان داده در 
جام حذفی هم با کنار زدن تیم های غذای سبز مشهد، 
پارس جنوبی جم، آلومینیوم اراک و سایپا به مرحله نیمه 
نهایی رسیده، اکنون میزبان نفت تهرانی است که برخلاف 
آنها در چهار مسابقه گذشته لیگ فقط صاحب 4 امتیاز 
شده اما با این وجود می خواهد مثل دیدارهای قبل حذفی 
که مهرگان دره شهر، نساجی مازندران، شهرداری فومن و 
استقلال تهران را شکست داد این بار در اصفهان به نتیجه 

مطلوبی برسد و راهی فینال شود.
نیمه نهایی جام حذفی ؛ تاریخ: ۱۰/۱۰/9۵ ؛ ساعت 

۱3:4۵
استادیوم: نقش جهان اصفهان / تماشاگر: 20 هزار نفر

داور: موعود بنیادی فر؛ کمک ها: رضا سخندان، سجاد 
طوری و سید رضا مهدوی / ناظر: ابراهیم میرزا بیگی

اخطار
جلال الدین علی محمدی)35(، موسی کولی بالی)78( 

از سپاهان
عباس  حمدی نژاد)67(،  وحید  آل نعمه)61(،  احمد 

بوعذار)82( و )6+90( از نفت
اخراج

توحید غلامی)79( عباس بوعذار)6+90(  از نفت
شجاع خلیل زاده)6+90( از سپاهان

سپاهان
کولی بالی،  موسی  خلیل زاده،  امینی، شجاع  مهدی 
عارف غلامی، احسان حاج صفی، میلاد سرلک، رسول 
نویدکیا)69- حسین فاضلی(، طالب ریکانی)83- عماد 
میرجوان(، فرید بهزادی کریمی، جلال الدین علی محمدی 

و مهرداد محمدی
سرمربی: عبدالله ویسی

نفت تهران
فرید  آل نعمه،  احمد  علیاری،  رضا  فراهانی،  میلاد 
ایمان  اسدی،  رضا  حمدی نژاد،  وحید  محمدی زاده، 
مبعلی، عیسی آل کثیر)46- عباس بوعذار(، آرش رضاوند، 
ارسلان مطهری)85 - علیرضا عزت کرامت( و محمد 

قاضی)32- توحید غلامی(
سرمربی: علی دایی

شرح نیمه اول
سپاهان که با سیستم 2-4-4 بازی را آغاز کرده بود و 
درحملات حتی 5 هافبک داشت، نمایش برتری نسبت 
به نفت ارائه کرد و بلافاصله با از دست دادن توپ با پرس 
گذاشتن مالکیت زمین را دوباره در اختیار می گرفت تا با 
ارسال از جناحین و نفوذ از بین مدافعان نفت با استفاده 
از سرعت کریمی و محمدی به خواسته خود برسد ولی 
سوت های داور و همچنین ناموفقیت طلایی پوشان در 
زدن ضربات آخر آنها را از دست یابی به گل ناکام گذاشت؛ 
در سمت مقابل تیم علی دایی بیشتر قصد داشت با دفاع 
در پشت محوطه جریمه خودی و میانه زمین اجازه کار 
به سپاهان را ندهد و روی به زود حملات بیاورد که در 
همین کار موفق بود و در آخرین لحظه نیمه اول توانست 
از کندی کولی بالی استفاده کند و با بهره مندی از سرعت 
آل کثیر و اشتباه امینی در خروج از دروازه صاحب پنالتی 

شود تا مبعلی آنها را برنده راهی رختکن کند.
شرح گل:

ایمان مبعلی(:  سپاهان 0 - نفت 1 )دقیقه 45+5: 
پنالتی ای که آل کثیر با فرار از بین مدافعان سپاهان از 
امینی گرفته بود را مبعلی به جهت موافق دروازه بان 
سپاهان به سمت چپ زد و توپ را تبدیل به گل کرد.

لحظات حساس
دقیقه 6: پاس رضاوند به سمت چپ زمین و سانتر 
زمینی خطرناک حمدی نژاد به مقابل دروازه سپاهان را 

امینی سراسیمه دفع کرد.
دقیقه 8: فرید کریمی داخل محوطه جریمه صاحب 
موقعیت شد که شوت پای راست او پس از زدن سرتوپ 

از بالای دروازه نفت به بیرون رفت.

دقیقه 14: شوت پای چپ کم دقت محمدی از پشت 
محوطه جریمه راهی به دروازه سپاهان پیدا نکرد.

دقیقه 17: شوت محکم و سرضرب علی محمدی از 
پشت محوطه جریمه را فراهانی به سختی دفع کرد و به 
کرنر فرستاد تا جدی ترین موقعیت سپاهان از دست برود.

دقیقه 18: ارسال حاج صفی از روی کرنر پس از برخورد 
به بازیکنان دو تیم به فرید کریمی رسید که شوت او با 

فاصله زیادی به اوت رفت.
دقیقه 40: شوت علی محمدی در شرایط نامتعادل را 

فراهانی در دو مرحله جمع کرد.
دقیقه 52: پاس علی محمدی و شوت کریمی پس از 

برخورد به مدافعان نفت تبدیل به کرنر شد.
دقیقه 56: فرار عالی فرید کریمی پس از تعلل مدافعان 
نفت در دفع توپ و ضربه او را فراهانی به طور ناقص 
دور کرد و در برگشت هم شوت پای چپ علی محمدی 

دراختیار دروازه بان نفت قرار گرفت.
دقیقه 58: شوت تماشایی حاج صفی از روی ضربه آزاد 
راه دور را فراهانی به زیبایی از دروازه بیرون کشید و به 
سمت چپ زمین دور کرد که در برگشت ارسال محمدی 

را کولی بالی در شرایط خوبی با ضربه سر به اوت زد.
دقیقه 62: ضربه آزاد پر قدرت و دیدنی ریکانی از ضربه 
ایستگاهی با کمترین فاصله از کنار تیرک عمودی دروازه 

نفت به اوت رفت.
دقیقه 64: ارسال خطرناک حاج صفی را فراهانی بالاتر از 

مهاجمان سپاهان مشت کرد.
دقیقه 69: حاج صفی برای دومین بار از روی ضربه آزاد 
قصد باز کردن دروازه نفت را داشت که باز هم توپ او با 

اختلاف اندکی راهی اوت شد.
دقیقه 73: کرنر خطرناک مبعلی را امینی به طور ناقص 

دفع و حاج صفی دور کرد.
دقیقه 77: ارسال فاضلی به قصد گلزنی از جناح راست 
زمین را فراهانی در صحنه مشکوکی از روی خط برگشت 

داد.
دقیقه 81: ضربه آزاد حاج صفی باز هم وارد دروازه نفت 

نشد و فراهانی آن را مهار کرد.
دقیقه 82: شوت علی محمدی از داخل محوطه جریمه 

تبدیل به کرنر شد.
دقیقه 84: نفوذ تند و تیز حاج صفی از سمت چپ 
محوطه جریمه و ارسال زمینی او را هیچ کدام از بازیکنان 
سپاهان نتوانستند استفاده کنند تا موقعیت شان از دست 

برود.
دقیقه 4+93: بهترین موقعیت برای به تساوی کشیده 
شدن بازی از روی نقطه پنالتی را حاج صفی برخلاف 
جهت فراهانی زد اما شوت او از کنار تیرک سمت راست 

دروازه به اوت رفت.
در حاشیه 

* در جاده های منتهی به ورزشگاه ترافیک و ازدحام 
شدیدی قبل و بعد از آغاز بازی وجود دارد.

ورودی های  همچنین  و  فروشی  بلیط  باجه های   *

تماشاگران به شدت شلوغ بود و تماشاگران به سختی 
وارد ورزشگاه می شدند.

* سپاهان بدون محروم پای به این مسابقه گذاشته ولی 
اکبر صادقی، میلاد فخرالدینی و محمد دانشگر غائبان 

نفت هستند.
* بازیکنان نفت قبل از حرکت به سمت ورزشگاه نقش 
جهان در هتل محل اقامت شان برای قاضی جشن تولد 

گرفتند.
* پرچم های بزرگ زردرنگی از سوی هواداران سپاهان 

در ورزشگاه نصب شده است.
* پیش از شروع مسابقه خواننده های اصفهانی چند 
ترانه ویژه تیم سپاهان را خواندند و تماشاگران را به وجد 

آوردند.
* پیش از شروع مسابقه علی محمدی، فرید کریمی، 
خلیل زاده و ... به سمت علی دایی رفتند و حاج صفی با 

دسته گل از سرمربی نفت استقبال کرد.
* مصدومیت بازیکنان نفت بارها موجب وقفه بازی 
شد که این مسئله اعتراض هواداران سپاهان را به همراه 

داشت.
* قاضی در دومین برخوردی که داشت مصدوم شد و از 

دقیقه 30 دیگر نتوانست به بازی ادامه دهد.
* محمدی با فرار از سد آل نعمه درحال تک به تک با 
فراهانی بود که سوت بنیادی فر خطای مهاجم سپاهان را 
اعلام کرد و البته اعتراض شدید بازیکنان و تماشاگران این 

تیم را به همراه داشت.
* علی محمدی که در دیدار مرحله یک هشتم جام 
حذفی برابر آلومینیوم اراک اخطار گرفته بود برابر نفت 
هم با کارت زرد جریمه شد تا درصورت صعود سپاهان به 

فینال غائب بزرگ تیمش باشد.
* سه دقیقه وقت اضافه برای نیمه اول گرفته شد.

* علی دایی پس از گل نفت مثل همیشه خوشحالی 
زیادی انجام داد.

دلیل  به  بود  گرفته  را  نفت  پنالتی  که  آل کثیر   *
مصدومیت نتوانست از آغاز نیمه دوم به بازی ادامه دهد و 

جای خود را به بوعذار داد.
* بیشتر عکاسان پشت دروازه نفت مستقر شدند.

* همانند دیدار لیگ با استقلال، طبقه اول ورزشگاه 
نقش جهان تقریبا به طور کامل پُر شده است.

* خطای پشت محوطه روی حاج صفی در دقیقه 67 با 
اعتراض شدید حمدی نژاد و علی دایی به داور همراه بود.

* تماشاگران سپاهان فحاشی زیادی علیه فراهانی 
وقت  اتلاف  که  تیم  این  بازیکنان  و  نفت  دروازه بان 

می کردند، داشتند.
* اعلام پنالتی در دقیقه 88 به سود سپاهان اعتراض 
شدید اعضای تیم نفت را به همراه داشت طوری که علی 

دایی از بازیکنانش خواست به بازی ادامه ندهد.
* اعتراض های شدید دایی به داوری موجب شد از کنار 
زمین اخراج شود؛ البته او پس از اخراجش هم همچنان 

به داوری معترض بود.

رجب زاده یک الگو برای جوانان کشور به شمار می رود

قلعه نویی: در قرن 21 کشورمان 20 زمین 
فوتبال ندارد

سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی گفت: متأسفم که در قرن 21 در کشورمان 20 زمین 
فوتبال خوب نداریم.

امیر قلعه نوعی در نشست خبری پیش از دیدار تیم های ذوب آهن و تراکتورسازی 
در مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال گفت: اصفهان را به نوعی شهر خودم می دانم. 
در دو سال حضورم در این شهر خاطرات خوبی داشتم. اصفهان مردم و مدیران خوبی 

دارد. از باشگاه سپاهان برای هم برای در اختیار گذاشتن زمین تمرین تشکر می کنم.
سرمربی تیم تراکتورسازی اظهار کرد: امیدوارم کیفیت زمین فولادشهر اجازه بدهد 
که ذوب آهن و تراکتور که فوتبال زیبا و با تکنیکی ارایه می دهند بتوانند فوتبال خود 
را به نمایش بگذارند. امیدوارم کیفیت زمین اجازه دهد تا تماشاگران از بازی زیبا لذت 

ببرند.
وی افزود: خیلی متأسفم که در قرن بیست و یکم  20 تا زمین فوتبال خوب نداریم. 
در گچساران کشاورزی و چاه های نفت را دیدم. مردم و زندگی مردم را هم دیدم و این 
جای تاسف دارد. اینکه بعضی ها در کشور ما در قبر می خوابند بسیار دردناک است. 
کشور ثروتمندی مثل ایران باید همه چیزش خوب باشد. این درد دارد که هنوز در 

ایران چند زمین خوب نداریم.
قلعه نوعی ادامه داد: امیدوارم سلطانی فر حداقل تا لحظه ای که هست قانونی تعیین 
کند که ورزش دیگر قایم به فرد نباشد. تیم هایی مثل راه آهن و شاهین جایگاهی 
در لیگ نداشته باشند. عدم برنامه ریزی ها باعث می شود که ما همیشه نگران این 

فوتبال باشیم.
وی گفت: ذوب آهن چندین سال است که با برنامه بازی می کند. بازی زیبایی را 
انجام می دهد. 50 متر رو به جلو خیلی خوبی دارد. در مورد بازیکنی مثل رجب زاده 
هم که دیگر نیازی نیست صحبت کنم. رجب زاده یک الگو برای جوانان کشور است. 
ما روی نقاط قوت و ضعف ذوب آهن کار کردیم و امروز بعد از برد نفت شرایط خوبی 

داریم. تنها امیدوارم که فردا زمین اجازه بازی خوب را به ما بدهد.
سرمربی تراکتورسازی گفت: خنده دار است که مثلا به خاطر شرایط زمین بخواهم 
به بازیکنانم بگویم که پاس به عقب ندهند یا در عرض کار نکنند. به  هرحال فردا یکی از 
دو تیم حذف می شود. ذوب آهن کار خوب دیگری هم کرده است. یک مربی خوب به 
فوتبال ایران معرفی کرده است. آقای حسینی از قبل بودند اما عیار ایشان اکنون بیش 
از پیش مشخص شده است. قلعه نوعی در مورد محرومیت هوادارانش گفت: فکر می 
کنم بهترین جو را در ایران ورزشگاه و  هواداران تیم تراکتورسازی دارند. فکر نمی کنم 

در آن بازی اتفاق خاصی افتاده باشد.
وی همچنین در خصوص باشگاه ذوب آهن اظهار کرد: ذوب آهن همیشه تیم 
سازنده، فرهنگی و اخلاق مدار بوده و روند اخلاق مداری در باشگاه ذوب آهن حرف 
اول را می زند. یحیی. هم مربی بزرگی است و یقینا کاری هم که ذوب آهن کرده و یک 
سرمایه به فوتبال ما معرفی کرده جای تقدیر و تشکر دارد. باشگاه ذوب آهن یک باشگاه 

بازیکن ساز و برنامه ریز است و این برای فوتبال ما ارزشمند است.

سرمربی تیم ذوب آهن اصفهان:

تراکتورسازی از همه نظر
 کامل ترین تیم ایران است

سرمربی تیم ذوب آهن اصفهان گفت: تراکتورسازی از همه نظر کامل ترین تیم ایران 
است و ما فردا دیدار دشواری مقابل این تیم پیش رو داریم.

مجتبی حسینی دقایقی پیش در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
تراکتورسازی تبریز در مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور اظهار 
داشت: فردا با تیمی بازی داریم که در حال حاضر از همه نظر کامل ترین تیم ایران بوده 

و سعی ما نیز این است که در این دیدار بهترین نمایش را داشته باشیم.
وی ادامه داد: بازیکنان ما فردا همه تلاش خود را به کار می گیرند تا از حق ذوب آهن 

دفاع کنیم و امیدوارم هواداران در دیدار فردا ما را تنها نگذارند.
سرمربی ذوب آهن اصفهان افزود: با توجه به شناختی که از حریف داریم تیمی 
هستند که ابزار همه نوع بازی را دارند، جنس تیم حریف جور است ولی ما سعی کردیم 

فوتبال خوبی را مقابل حریف به نمایش بگذاریم.
وی درباره مذاکره تیم های لیگ برتری با احسان پهلوان خاطرنشان کرد: پهلوان با تیم 

ما قرار دارد و تا 2 سال دیگر به هیچ تیم دیگری نمی رود.



5 علمی و سلامت 

 معجونی جادویی برای از بین بردن 
عفونت دندان

یک متخصص دندانپزشکی گفت: در زمان عفونت دندان، با استفاده از آب نمک 
محیط دندان را ضد عفونی کنید.

بهاره سپهریان منخصص دندانپزشکی  با اشاره به اینکه بعضی افراد  به درد دندان 
خود بی توجه هستند،  بیان کرد: این عارضه باعث پیشرفت درد، آلودگی ریشه دندان 
و بروز مواد میکروبی به دهان و در نتیجه عفونت می شود. سپهریان درباره ضربه زدن 
به دندان، گفت: ضربه به دندان باعث قطع اعصاب و عروق دندان و مانع گردش خون 
می شود که همین عامل تجمع میکرب و باکتری ها در دهان و دندان و بروز آبسه را 
به همراه دارد. این متخصص دندانپزشکی مهمترین راه درمان عفونت را عصب کشی 
دانست و اظهار داشت: در 99 درصد روش درمانی عصب کشی، پزشک برای تمیز نگه 
داشتن داخل دندان آسیب دیده مایعی را درون آن می ریزد و بعد از  یک هفته درمان 
را انجام می دهد. سپهریان با اشاره به اینکه در دوره درمانی عصب کشی برای کاهش 
عفونت از آنتی بیوتیک ها استفاده می شود، تاکید کرد: مصرف آنتی بیوتیک و مسکن 
های ضد التهاب عفونت دندان را به صورت موضعی کاهش می دهد اما عامل آن را 
برطرف نمی کند. این متخصص دندانپزشکی با بیان اینکه برای از بین بردن عفونت 
دندان نیاز به تخلیه دندان است، تاکید کرد: مصرف داروهای گیاهی تاثیرات خیلی 
کمی برای کاهش درد و بهبود دندان دارند اما اگر به صورت خوراکی مصرف شود 
تا مدتی درد را کاهش می دهد. وی به ضد عفونی کردن اشاره کرد و افزود: استفاده 
از آب نمک و یا سرم نمکی در زمان درد باعث ضدعفونی کردن، کاهش محلول 
التهاب و آلودگی داخل دهان و دندان می شود. به گفته این متخصص دندانپزشکی، 
در زمان عصب کشی دندان، پزشکان برای از بین بردن عفونت داخل دندان از آب 
نمک استفاده می کنند. وی با بیان اینکه هر دندان دردی نیاز به عصب کشی ندارد، 
اظهار داشت: ممکن است عواملی مانند ترک اعتیاد، استرس و یا ترس از زایمان 
باعث بروز درد دندان شود. سپهریان بیان کرد: باید جهت جلوگیری از خرابی دندان 

و بررسی علل ایجاد درد به پزشک مراجعه شود.

لیموعمانی داخل غذا را نخورید!
لیمو عمانی در غذا همانند اسفنج عملکرده و مواد زائد و مضر غذای در حال طبخ 

را به خود جذب می کند.
حمزه سام دلیری با اشاره به فواید لیمو عمانی تصریح کرد: لیمو عمانی در واقع به 
عنوان طعم دهنده  طبیعی و مصلح به غذاها به مخصوصا خورشها افزوده می شود تا 
در هضم غذا و جذب بهتر مواد مغذی در بدن کمک کند اما این ماده همانند اسفنج 

عملکرده و مواد زائد و مضر غذای در حال طبخ را به خود جذب می کند.
وی افزود: لیمو عمانی بشترین موادی که جذب می کند چبریها و اسیدهای 
چرب است، به همین علت توصیه می کنیم از مصرف لیمو عمانی داخل خورشها 
و برخی از عذاها به خصوص غذاهای چرب همانند قرمه سبزی، قیمه و آبگوشت 
به خصوص گروهایی که مبتلا به چاقی و چربی خون هستند پرهیز شود؛ چراکه 
مصرف این لیمو عمانی ها باعث افزایش چربی خون و بیماریهایی از این دست 
خواهد شد. سام دلیری دباره نحوه  استفاده از این طعم دهنده یادآور شد: توصیه  
می شود این ماده در مراحل پایانی طبخ به غذا افزوده شود چراکه با این کار اثر گذاری 
بهتری خواهد داشت و نکته دیگر آنکه به هیچ وجه به صورت پودر استفاده نشود 

چراکه در این صورت  تاثیرهای گفته شده را نخواهد داشت.

 

یک استارت آپ فرانسوی رادیاتوری ساخته که قابلیت شارژ شدن دارد و هزینه های 
مصرف برق را 50 درصد کاهش می دهد.

شرکت فرانسوی Lancy Energy Storage رادیاتوربرقی ساخته که علاوه برآنکه به 
شبکه برق متصل می شود، باتری های لیتیومی نیز دارد. به این ترتیب کاربر می تواند 
طی ساعات غیر پیک مصرف رادیاتور خود را شارژ کند و در ساعات پیک از آن استفاده 

کند. دراین حالت از بار شبکه برق نیز کاسته خواهد شد.  
همچنین این رادیاتور  به وسیله تلفن های هوشمند کنترل می شود. به این ترتیب 

ساکنان خانه می توانند با کنترل رادیاتور در هزینه های خود صرفه جویی کنند.
علاوه برآن رادیاتور »لانسور« قابلیت های هوشمند متعددی دارد مانند سیستم 
گرمایشی مادون قرمز و حسگر برای ردیابی پنجره های باز و شمارش افرادی که در 
اتاق حضور دارند. همچنین دارای الگوریتم یادگیری است که به وسیله آن کاربران می 

توانند مصرف کلی الکتریسیته خود را نظارت کنند.
جالب آنکه برای نصب این رادیاتور نیز به سیم کشی اضافه نیست. هزینه نصب این 

رادیاتور برقی نیز 75 درصد نسبت به گرمکن گازی کمتر است.
این در حالی است که به گفته رافائل می مدیر ارشد اجرایی این شرکت در اروپا 67 
درصد هزینه برق خانوار به گرمایش تعلق دارد. این شاخص در اروپا 42 درصد  است.

رادیاتور هوشمند شارژی ساخته شد
مدیر پروژه دهکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی 
خراسان  جنوبی گفت: تاتوره از جمله گیاهان سمی 
است که به صورت فرآوری در صنایع داروسازی مورد 

استفاده قرار می گیرد.
محسن پویان در اظهار کرد: تاتوره گیاهی علفی از 
خانواده سیب زمینی است که در کتب طب گیاهان 
ایران تاتوله، بقم، طلانور، جوز ماثم و جوز ماثا نامیده 

شده است.
وی افزود: ساقه های این گیاه شاخه زنی فراوان دارد و 
برگ های آن بیضی شکل، دندانه دار و بدبو هستند که به 

صورت متناوب روی شاخه آرایش می یابند.
مدیر پروژه دهکده گیاهان دارویی جهاددانشگاهی 
خراسان  جنوبی تصریح کرد: گلهای تاتوره بزرگ و 
قیفی شکل و سفید رنگ هستند که از کنار شاخه ها و 

یا انتهای آن می رویند.
پویان ادامه داد: میوه این گیاه کپسو ل بزرگی است 
که با شکاف طولی باز شده و سطح آن را تیغ های فراوان 

فرا گرفته و درون آن دانه های سیاه رنگ وجود دارد.
وی یادآور شد: تاتوره از جمله گیاهان سمی است که 
استفاده از آن به صورت فرآوری در صنایع داروسازی 

مورد استفاده قرار می گیرد.
مدیر پروژه دهکده گیاهان دارویی جهاددانشگاهی 
خراسان  جنوبی اضافه کرد: برگ و گل گیاه و دانه 
و  آتروپین  هیوسیامین،  الکالوئیدهای  حاوی  گیاه 
اسکوپولامین است این مواد اسپاسمولیتیک یا آرام 

کننده تشنج هستند.

پویان اظهار کرد: فرآورده های دارویی این گیاه ضد 
آتروپین موجود  ماده  و  است  و مخدر  درد، مسکن 
در آن باعث گشاد شدن مردمک چشم شده و بزاق 
دهان را کاهش می دهد. وی با بیان اینکه این گیاه 
دفع ادرار را کنترل کرده و نفخ معده را نیز می کاهد، 
افزود: تاتوره برای قطع عرق زیاد بدن و تسکین حملات 
آسم مفید است. مدیر پروژه دهکده گیاهان دارویی 
جهاددانشگاهی خراسان  جنوبی تصریح کرد: عصاره 
دانه و میوه آن برای رفع شوره سر و جلوگیری از ریزش 
مو بسیار مفید و جوشانده آن برای بدن برای تحلیل 
ورم های استسقاء و قطع عرق بدن نافع و ضماد آن برای 

زخم ها و سوختگی ها موثر است.
پویان با اشاره به اینکه مصرف 20 عدد دانه تاتوره 
در کودکان باعث مرگ می شود، تاکید کرد: باید توجه 
داشت که مصرف این گیاه به دلیل سمی بودن و به 
صورت معمول جایز نیست و فرآورده های دارویی آن در 

طب گیاهی مورد استفاده دارد.
وی خاطرنشان کرد: تاتوره در نقاط مختلف به صورت 
پرورشی و گیاهی زینتی در پارک ها و باغات مشاهده 

می شود.

محققان نانودیسک هایی طراحی کرده اند که در مبارزه با سرطان به بدن کمک 
می کنند.

به نقل از انگجت، ممکن است در آینده نه چندان دور درمان سرطان صرفا با 
ورود یک دیسک نامرئی به بدن امکان پذیر شود. زیرا محققان دانشگاه میشیگان 
نانودیسک هایی طراحی کرده اند که علاوه بر کشتن سلول های سرطانی، از بازگشت 

مجدد آنها جلوگیری می کنند.
 این دیسک های 10 نانومتری به بدن آموزش می دهند که چطور با سلول های 

سرطانی مبارزه کند.
هر نانو دیسک حاوی نئوآنتی ژن  یا تومورهای خاص جهش یافته ای است که به 
سیستم دفاعی بدن نمونه سلول های سرطانی را می شناساند تا آنها را ازبین ببرد.

بنابراین زمانی که سیستم ایمنی بدن این کار را انجام  می دهد به صورت خودکار در 
آینده نیز از رشد و تکثیر این سلول ها جلوگیری خواهد کرد.

تست حیوانی این نانودیسک ها بر روی موش ها موفقیت آمیز بوده است  و طی 10 
روز سلول های سرطانی را نابود کرده و پس از 70 روز تزریق مجدد تمام سلول های 

مستعد نیز نابود شدند.
بزرگترین چالشی که در برابر محققان قرار دارد درجه بندی تست این نانودیسک ها 
برای حیوانات بزرگتر است که اگر بتوانند از این مرحله با موفقیت عبور کنند، این نانو 
دیسک ها آماده تست انسانی خواهند بود و این موضوع می تواند به منزله پایان دوران 

قدرت نمایی سرطان در برابر انسان تلقی شود.

برای تامین غذای 150 فرد حدود دو آکر زمین لازم 
است و در حال حاضر سان فرانسیسکو روشی راحت تر 
این مورد آغاز کرده است. مزرعه خورشیدی  برای 
جدید با اندازه کوچکتر تامین کننده غذای 150 نفر 

خواهد بود و نیازی به مزرعه دو آکری نیست.
 این طرح توسط برندی دیکارلی و اسکات تامسون 
ارائه شده است و در واقع محفظه قابل حمل بوده و 

نیازمند زیرساختار خاصی نیست.
این مزرعه خورشیدی "مزرعه در جعبه" نام دارد 

و برای پرورش گیاهان و تامین غذای پایدار طراحی 
شده است. سیستم آبیاری آن شامل پمپ با قدرت 
خورشیدی و آبیاری قطره ای است. به همین دلیل 
آبیاری آن موثر و بدون اتلاف آب خواهد بود. تمامی 
می کنند  استفاده  خورشیدی  نیروی  از  محفظه ها 
انرژی لازم  بوده که  واتی  دارای قدرت سه کیلو  و 
پمپ های آب هر محفظه و Wi-Fiلازم را برای کنترل 

از راه دور مزرعه  تامین می کند.
بذرها  و  خاک  همچون  مزرعه  اجزای  تمامی 

زنده و پایدار هستند. راین مزرعه شامل سه مرحله 
پرورش مواد غذایی در مزرعه مثل پایداری، فناوری 
و محافظت است.دیکارلی اظهار کرد: این طراحی با 
توجه به الگوی خاصی عمل می کند و ترکیبات آن 
با نیازهای آب وهوایی محلی هماهنگ خواهد شد. 
این گزینه ها شامل ذخیره هوای سرد داخلی است 
که موجب تازه ماندن محصولات تا زمان فروش و 
یا مصرف می شود. دیگر گزینه آن تصفیه آب برای 

آبیاری گیاهان در صورت لزوم است.

امکان پرورش خیار فضایی در ایستگاه فضایی بین المللی، حقایقی از پرورش 
گیاهان در شرایط بی وزنی را آشکار کرد.در این تحقیق موارد زیادی همچون 
الگوهای رشد با آماس خاص یا دندانه دارشدن دانه های خیار مورد بررسی قرار 
گرفتند. در مراحل اولیه دانه های خیار دندانه دار و تیغ دار شدند که این مورد موجب 
جوانه زدن دانه های سخت و سفت شده و سپس فرایند رشد مهار شد.هیدیوکی 
تاکاهاشی از دانشگاه توهوکو ژاپن اظهارکرد: این دانه ها به صورت عمودی در شرایط 
بی وزنی قرار گرفتند و هر یک از دندانه های میخ مانند موجب رشد خیار شده، 
اما برخلاف قرار گرفتن افقی دانه ها تغییر و شکل گیری دانه ها فقط از یک طرف 
ادامه یافته است.فضانوردان این بذرها را درون محفظه ای با خاصیت جذب آب 

از کف پلاستیکی آن در ایستگاه فضایی قرار دادند. بذرها در سلول های زیستی 
با تجهیزات آزمایشی 24 ساعته در ایستگاه فضایی با نیروی یک گرمی گریز از 
مرکز به مدت دو ساعت پرورش یافتند.رشد این نمونه ها به محققان در ارزیابی 
نقش حساس جاذبه در پروتئین CsPIN1 و شکل گیری دانه ها کمک خواهد کرد.

بررسی میکروسکوپی از رشد دانه ها نشان داد پروتئین CsPIN1 تحت تاثیر جاذبه 
بوده و تغییرات در وضعیت این پروتئین موجب کنترل جوانه زدن دانه های خیار 
با شکل گیری دندانه ها بر روی بذر شده است.براساس اظهارات دانشمندان تحریک 
شکل گیری مجراهای سلولی، موجب مستعد شدن هورمون های رشد و مراحل 

مختلف رشد و مهار دندانه ها بر روی بذر خیار شده است.

تاتوره گیاهی سمی با استفاده فراوان در صنایع داروسازی

استفاده از نانودیسک ها برای مبارزه با سرطان

مزرعه خورشیدی جعبه ای

پرورش خیار در فضا!

محققان موفق به طراحی و ساخت یک ربات مودب، دو زبانه، پاسخگو و رباتیک 
شدند که در سفرهای برون مرزی و برای تشخیص مهاجران غیرقانونی از آن استفاده 

می شود.
 این دستگاه رباتیک که "عامل مجازی خودکار برای ارزیابی حقیقت در زمان 
 Automated Virtual Agent for Truth Assessments in Real Time "واقعی
 )CBSA( نام دارد، در حال حاضر در آژانس خدمات مرزی کانادا ))AVATAR
برای کمک به ماموران امنیت مرزی آزمایش شده تا انگیزه افراد را از ورود به این 

کشور تعیین کند.
آواتار یک کیوسک شبیه سیستم های چک کننده مدارک در فرودگاهها یا 

دستگاههای خودپرداز در فروشگاه ها است.
این کیوسک دارای یک چهره بر روی صفحه نمایش بوده که از مسافران سوال 
می پرسد و می تواند تغییرات در فیزیولوژی و رفتار را در طول مصاحبه تشخیص 

دهد.
آواتار می تواند تغییر در چشم ها، صدا، حرکات دست و کوچکترین حرکات 

مشکوک را تشخیص دهد.
این کیوسک یک سری از سوالات از جمله) آیا شما سبزیجات و میوه جات در 
وسایل خود دارید؟ آیا شما هیچگونه سلاحی به همراه خود دارید؟( را از مسافران 

می پرسد.
نرم افزار تشخیص حرکات چشم و سنسورهای حرکتی و فشار در زمان پاسخ به 
سوالات، مسافران را نظارت کرده و به دنبال علایم فیزیولوژیکی از دروغ گفتن و یا 

ناراحتی می گردند.
اگر این کیسوک متوجه مورد مشکوکی شود، مسافر را برای بازجویی بیشتر به 

عوامل انسانی ارجاع می دهد.
کار بر روی آواتار از چند سال پیش آغاز شده و مرحله به مرحله و با اضافه شدن 

سنسورهای متعدد ارتقا یافته و تکمیل شده است.
آواتار در آزمایشگاه ها، فرودگاه ها و در ایستگاه های عبور از مرز آزمایش شده است. 
این سیستم به طور کامل برای کمک به شناسایی قاچاقچیان، جلوگیری از مجرمان 

در حال فرار، تشخیص تروریست ها و برای حفظ مرزهای بین المللی آماده است.

کیوسک دروغ سنج به کمک پلیس فرودگاه 
می آید

فواید سرکه 
سیب و نحوه 
مصرف آن

سرکه سیب از تخمیر میوه سیب به دست می آید و به 
دلیل دارا بودن اسید استیک بالا رنگ و طعم آن شبیه 
این میوه است. سرکه سیب برای مقابله با دیابت، سرطان، 
مشکلات قلبی و میزان بالای کلسترول خون و اضافه وزن 
مفید است. در این مطلب به گوشه ای از خواص این سرکه 

می پردازیم. لطفاً با ما همراه باشید.
سرکه سیب برای مقابله با مشکلات معده

اگر یک مشکل باکتریایی باعث بروز اسهال می شود 
باشد چون  موثر  آن  رفع  برای  تواند  سرکه سیب می 
حاوی خواص آنتی بیوتیکی است. به عقیده بسیاری از 
متخصصان طب سنتی سرکه سیب حاوی پکتین است و 
به همین دلیل به کاهش اسپاسم روده ها کمک می کند. 
یک تا دو قاشق غذاخوری سرکه سیب را در آب یا آب 
سیب حل کرده و میل کنید تا مشکلات مربوط به معده 

تان برطرف شود.
سرکه سیب برای رفع سکسکه

اگر بی وقفه سکسکه می کنید به سراغ سرکه سیب 
بروید. طعم تیز این سرکه یک روش موثر برای مقابله با 
سکسکه است. این ماده باعث تحریک عصب های موجود 
در گلو که عامل اسپاسم ها هستند، شده و آن را برطرف 

می کند.
سرکه سیب برای تسکین گلودرد

گلو  در  و سوزش  ناراحتی  احساس  اینکه  به محض 
داشتید به سراغ سرکه سیب بروید. چون اکثر میکروب ها 
نمی توانند در محیط اسیدی ناشی از مصرف سرکه سیب 
زنده بمانند. برای این کار کافی است که یک چهارم فنجان 
سرکه سیب را با یک چهارم فنجان آب گرم ترکیب کرده 

و در طول روز به طور مرتب غرغره کنید.
سرکه سیب برای کاهش میزان کلسترول خون

اگر غذاهای چرب و سنگین می خورید باید حواستان 
به چربی خونتان باشد. نتایج پژوهش ها نشان می دهد 
که اسید استیک موجود در سرکه سیب باعث کاهش 
کلسترول بد خون می شود. نتایج یک پژوهش ژاپنی نیز 
ثابت کرده است مصرف روزانه سرکه سیب می تواند باعث 

کاهش کلسترول خون شود.
سرکه سیب برای مقابله با سوءهاضمه

آن  از مصرف  قبل  اید،  آماده کرده  اگر غذای چربی 
مقداری سرکه سیب بخورید. این کار از بروز مشکلات 

گوارشی و بدهضمی پیشگیری می کند. برای این کار یک 
قاشق چایخوری عسل و 1 قاشق چایخوری سرکه سیب را 
در یک فنجان آب ولرم مخلوط کرده و نیم ساعت قبل از 

ناهار یا شام سنگین و چرب میل کنید.
سرکه سیب برای باز کردن بینی کیپ شده

اگر این بار بینی تان کیپ شد به سراغ سرکه سیب بروید. 
این سرکه حاوی پتاسیم است که باعث روان شدن خلط 
ها شده و اسیداستیک آن مانع از تکثیر باکتری ها )عامل 
احتقان بینی( می شود. 1 قاشق چایخوری سرکه سیب 
را در یک فنجان آب ریخته و برای رفع احتقان سینوس 

ها بنوشید.
سرکه سیب برای کاهش وزن

سرکه سیب برای کاهش وزن مفید است. اسیداستیک 
باعث کاهش اشتها شده و سوخت و ساز بدن را افزایش 
می دهد. این سرکه همچنین به کاهش احتباس آب در 
بدن نیز کمک می کند. محققان بر این عقیده هستند که 
سرکه سیب در هضم نشاسته مداخله کرده و به این ترتیب 

کالری کمتری وارد گردش خون می شود.

سرکه سیب برای رفع شوره سر
حالت اسیدیته سرکه سیب باعث تغییر pH پوست سر 
شده و تکثیر شوره را کاهش می دهد. یک چهارم فنجان 
سرکه سیب را با یک چهارم لیوان آب مخلوط کرده و در 
یک آبپاش بریزید و به پوست سر اسپری کنید. موهایتان را 
در یک دستمال یا حوله نرم پیچیده و به مدت 15 دقیقه تا 
یک ساعت صبر کنید. سپس موها را با شامپوی همیشگی 
خود شستشو دهید. این کار را دو بار در هفته انجام دهید.

سرکه سیب برای مقابله با جوش و آکنه
سرکه سیب یک تقویت کننده طبیعی است که پوست 
را سالم نگه می دارد. خواص ضدباکتریایی آن به کنترل 
آکنه کمک می کند. علاوه بر این وجود اسیدمالیک و 
اسیدلاکتیک در این سرکه باعث نرمی و لایه برداری از 
پوست می شود. در نهایت اینکه سرکه سیب pH پوست 

را تنظیم کرده و باعث کاهش لکه های قرمز می شود.
سرکه سیب برای افزایش انرژی

افزایش  باعث  شدید  استرس  حتی  و  زیاد  ورزش 
اسیدلاکتیک در بدن شده و خستگی ایجاد می کند. 
جالب است بدانید که اسیدآمینه های موجود در سرکه 

سیب مانند پادزهر عمل کرده و اسیدلاکتیک را کاهش 
می دهند. سرکه سیب حاوی میزان قابل توجهی پتاسیم 
و آنزیم هایی است که به تسکین و برطرف کردن خستگی 
کمک می کند. بار دیگر که احساس خستگی زیادی 
کردید می توانید یک تا دو قاشق سرکه را در یک کاسه 

سوپ سرد یا یک لیوان آب بریزید و نوش جان کنید.
سرکه سیب باعث کاهش اسپاسم های شبانه 

می شود
گرفتگی عضلانی اغلب به دلیل کمبود پتاسیم بروز 
می کند. سرکه سیب حاوی میزان زیادی پتاسیم است. 
می توانید 2 قاشق غذاخوری سرکه سیب را با 1 قاشق 
چایخوری عسل در یک فنجان آب ولرم مخلوط کرده و 

برای تسکین کرامپ های شبانه میل کنید.
سرکه سیب برای رفع بوی بد دهان

اگر با مسواک زدن و استفاده از دهانشویه بوی بد دهانتان 
برطرف نمی شود سرکه سیب را امتحان کنید. برای این 
کار یک قاشق چایخوری سرکه سیب را در آب حل کرده 
)اگر مشکلی ندارید به طور خالص( و میل کنید. همچنین 
می توانید با سرکه سیب دهانشویه کنید. این کار باعث 
خنثی شدن باکتری های ایجادکننده بوی بد دهان می 

شود.
سرکه سیب برای کنترل قندخون

نتایج بررسی های متعدد نشان می دهند که نوشیدن 
چند جرعه سرکه سیب باعث کنترل میزان قند خون می 
شود. محققان متوجه شدند افراد مبتلا به دیابت نوع 2 که 
انسولین مصرف نمی کنند با مصرف دو قاشق غذاخوری 
از خواب می توانند قندخون پایین  سرکه سیب قبل 
صبحگاهی را کنترل کنند. علاوه بر این افرادی که دچار 
حالت مقاومت به انسولین هستند نیز با مصرف ترکیب 
سرکه سیب و آب قبل از مصرف غذای سرشار از قند می 

توانند به کنترل قند خون بعد از غذا کمک کنند.
سرکه سیب برای سفید شدن دندان ها

اگر می خواهید لبخندتان مانند هنرپیشه ها شود و دندان 
های سفیدی داشته باشید صبح ها دهانتان را با سرکه 
سیب بشویید. سرکه سیب باعث تمیزی و سفیدی دندان 
ها شده و باکتری های موجود در دهان و لثه ها را خنثی 
می کنند. البته در این کار زیاده روی نکنید تا به مینای 

دندانتان آسیب نرسد.

فواید پیاده روی با پای برهنه بر روی چمن 
پزشکان دریافتند پیاده روی با پای برهنه بر روی چمن فواید بسیاری برای سلامت 
دارد. به گزارش ایسنا و به نقل از زی نیوز،. حتما شنیده اید افراد بسیاری بر روی چمن 
با پای برهنه در صبح و عصر پیاده روی می  کنند که این پیاده روی علاوه بر لذت بخش 
بودن، فواید بسیاری برای سلامتی دارد. زمانی که افراد با پای برهنه بر روی چمن، 
خاک، شن، ماسه و یا هر سطح طبیعی قدم برمی دارند، باید بدانند که این پیاده روی 

خواص درمانی دارد.
محققان در ذیل برخی از فواید پیاده روی با پای برهنه بر سطح طبیعی را ذکر 

کرده اند:
*برقراری ارتباط با زمین

وقتی شما پابرهنه بر روی زمین راه می روید، با انرژی طبیعی زمین ارتباط برقرار 
می کنید که این تبادل انرژی بین شما و زمین منجر می شود افکار منفی را رها کنید 

و انرژی تازه بدست آورید.
*آرامش ذهن، بدن و روح

راه رفتن صبحگاهی برای ذهن، جسم و روح بسیار مفید است. در صبح با استنشاق 
هوای تازه بدن کار خود را درست آغاز می کند. نورخورشید، هوای تازه و فضای صبح 

منجر به تولید هورمون آرام بخش در بدن می شود.
* مفید برای چشم و بینایی

پیاده روی با پای برهنه در صبح برای چشم و بینایی خواص بسیاری دارد. پاها 
مناطقی دارند که با اعضای بدن در ارتباط هستند.

راه رفتن بیشترین فشار را بر روی انگشت اول، دوم و سوم می آورد که این نقاط بر 
سلامت چشم تاثیرگذارند.

D دریافت رایگان ویتامین*
دریافت ویتامین D در پیاده روی با پای برهنه بر روی چمن در صبح بسیار موثر 
است. دریافت این ویتامین به شما برای داشتن استخوان های سالم و دوری از انواع 

بیماری کمک می کند.
کسب انرژی های مفید برای بدن

پیادروی با پای برهنه برای کسب انرژی های مفید بسیار موثر است. علاوه بر این 
ایجاد انگیزه و آرامش روحی و روانی از مزایای این پیاده روی است.

رفلکس اسید معده و راه های طبیعی درمان 
رفلکس اسید معده یا سوزش سر دل شکایت معمول بسیاری از افراد است و این 
افراد پرخوری را موجب تشدید آن می دانند، اما راه هایی طبیعی برای پیشگیری و یا 

درمان این عارضه وجود دارد. 

 به گزارش ایرنا، رفلکس معده ناشی از تراوش شیره معده به خارج از آن و حرکت 
به سمت مری است؛ شیره معده حاوی اسیدهای گوارشی قوی برای تجزیه مواد 

غذایی است. 
در برخی افراد این اسید حتی وارد حنجره شده و به التهاب آن منجر می شود. 
گرچه کاهش علائم این مشکل از طریق مصرف دارو ممکن است، اما درمان های 

طبیعی نیز برای آن وجود دارد. 
 برخی از روش های طبیعی برای درمان و یا پیشگیری از رفلکس معده به نقل از 

پایگاه اینترنتی اکسپرس به شرح زیر است: 
*راه بروید و پس از آن، یک فنجان آب گرم و ابلیموی تازه بنوشید. با نوشیدن این 
مایعات به مدت 15 الی 20 دقیقه قبل از مصرف هر خوراکی دیگر، امکان می دهید 

که سطح اسیدیته بدن به طور طبیعی متعادل بماند. 
*هر روز معادل 60 سی سی آب آلوئه ورای فرآوری نشده بنوشید. *آب خالص و 
شیرین نشده نارگیل را قبل از وعده های غذایی بنوشید و گوشت نارگیل را همراه 

غذا صرف کنید. 
*PH بدن را با مصرف یک قاشق غذاخوری جوش شیرین در یک فنجان نیمه پر 

آب متعادل کنید. 
*برای کاهش احتمال رفلکس اسید معده، سفیده تخم مرغ و ماست پروبیوتیک و 

ارگانیک را به رژیم غذایی خود اضافه کنید. 
*مصرف سیب، موز، انگور، انبه و فیبر و غلات شامل جو دوسر، برنج قهوه ای و 

چاودار و گندم سیاه، در جلوگیری از رفلکس معده موثر است. 
*براساس بررسی های یک نشریه تحقیقات دندانپزشکی، نیم ساعت جویدن آدامس 
بدون قند پس از وعده های غذایی موجب تسکین افرادی می شود که علائم رفلکس 

معده )GORD( و سوزش سر دل دارند.  
*برای مقابله با سوزش سردل در هنگام شب، افراد باید به سمت چپ بخوابند و برای 
پیشگیری از ورود اسید به مری، قسمت بالاتنه را بالاتر قرار دهند، همچنین شام را دو 

الی 3 ساعت قبل از خواب صرف کنند.
*پرخوری و خوردن سریع غذا هم می تواند سوزش سر دل را بیشتر کند، بنابر این 

غذاخوردن را طولانی کنید و از آن لذت ببرید. 
*احساس استرس و یا عجله داشتن هنگام غذا خوردن می تواند باعث تولید اسید 

بیشتر در معده شود. 
*ورزش منظم اغلب می تواند کمک کننده باشد و بهترین زمان برای ورزش دو 

ساعت پس از صرف غذا است.

یک پژوهشگر طب سنتی :

این افراد از مصرف آویشن خودداری کنند 
یک پژوهشگر طب سنتی با اشاره به خواص گیاه آویشن گفت: مادران باردار و 

مبتلایان به کم و پر کاری تیروئید از مصرف آویشن پرهیز کنند.
اصغر عباسی ؛ با بیان اینکه آویشن درختچه ای کوتاه و پر از شاخه های علفی و 
جزء خانواده گیاه نعناع است، گفت: این گیاه برای بهبود و درمان بیماری ها استفاده 
می شود و یک آنتی اکسیدان قوی برای حفظ چربی های بدن در برابر آسیب 

رادیکال های آزاد است. 
وی با بیان اینکه گیاه آویشن برای سلامتی مفید است، اظهار داشت: از گیاه و 
دمنوش آویشن در مصارف زینتی، آشپزی، مواد شوینده و مواد دارویی استفاده 

می شود. 
عباسی مصرف آویشن بر افزایش قد و طول عمر انسان تاثیر گذار دانست و تصریح 
کرد: روغن گیاه آویشن دارای خواصی مانند افزایش قدرت ذهنی، بهبود سلول های 

بدن، تسریع جریان خون و جوانسازی پوست است.
 این پژوهشگر طب سنتی با اشاره به تثیر گیاه آویشن در درمان آکنه تاکید کرد: 
مصرف گیاه آویشن باعث کاهش موخوره، فشار خون، سرطان روده بزرگ، پوسیدگی 

دندان و ریزش مو می شود.  
به گفته وی، روغن گیاه آویشن در تولید محصولاتی مانند صابون، شامپو، خمیر 

دندان و عطر کاربرد دارد.
 عباسی با بیان اینکه این گیاه دارای خاصیت ضد باکتری است، تصریح کرد: 
ویتامین K موجود در آویشن باعث افزایش کلسیم، آهن بدن و بهبود پوکی 

استخوان می شود.
 وی درباره دمنوش آویشن گفت: مصرف این دمنوش در فصل زمستان باعث بهبود 

سیاه سرفه، برونشیت، خلط گلو، تنفس و هضم غذا می شود.  
این پژوهشگر طب سنتی با اعلام اینکه مبتلایان به کم و پر کاری تیروئید از مصرف 
آویشن خود داری کنند، اظهار داشت: مصرف زیاد گیاه و یا دمنوش آویشن در دوران 

بارداری احتمال سقط جنین را افزایش می دهد. 
وی با بیان اینکه تیمول، یکی از مواد شیمیایی موجود در آویشن است، تصریح کرد: 
وجود مواد شیمیایی مانند کلرهگزیدین و تیمول در گیاه آویشن در زمان مصرف از 

پوسیدگی دندان جلوگیری می کند.  
عباسی در خصوص بیماران کلیوی و افراد دارای تنگی نفس اظهار داشت: این افراد 
برای بهبود و کاهش بیماری، 10 گرم گیاه آویشن را با یک قاشق مربا خوری عسل 

مخلوط کرده و دم کنند.  
این پژوهشگر طب سنتی با بیان اینکه مصرف آویشن برای بعضی افراد مضر 
است، افزود: ماده شیمیایی تیمول ممکن است باعث کاهش ضربان قلب، افت 
دمای بدن، بروز حالت تهوع، استفراغ، سرگیجه، سردرد و تاخیر در روند انعقاد 

خون شود.
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اجتماعی 6

آیین چهلمین روز ارتحال
 آیت الله موسوی اردبیلی در قم برگزار شد 

آیین بزرگداشت چهلمین روز ارتحال آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از 
مراجع تقلید، پنجشنبه شب با حضور مراجع عظام تقلید، علما، فضلا، روحانیان و 

قشرهای مختلف مردم در مسجد اعظم قم برگزار شد. 
به گزارش ایرنا، در این مراسم حضرات آیات نوری همدانی، شبیری زنجانی، جوادی 
آملی، هاشمی شاهرودی، محمد علی گرامی، حجت الاسلام والمسلمین سید جواد 
شهرستانی نماینده آیت الله سیستانی در ایران و نمایندگان بیوت و دفاتر مراجع تقلید 

حضور داشتند.
حضرات آیات مرتضی مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، علیرضا 
اعرافی مدیر حوزه های علمیه، محمد محمدی ری شهری تولیت آستان مقدس حضرت 
عبدالعظیم)ع( و سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( و 
حجت الاسلام والمسلمین حسین ملکا رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب در قم نیز از 
دیگر شخصیت های برجسته در این آیین بودند. حسین فریدون دستیار ویژه رئیس 
جمهوری، سید مهدی صادقی استاندار قم، احمد مسجد جامعی عضو شورای اسلامی 
شهر تهران، برخی اعضای جامعه مدرسین و مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه و 
مقلدان آن مرجع تقلید نیز در این آیین حضور پیدا کردند. حجت الاسلام والمسلمین 
اکبر حمید زاده از استادان حوزه علمیه قم در این آیین گفت: مرحوم آیت الله موسوی 
اردبیلی از استوانه ها و فرزندان سرفراز حوزه علمیه بود. وی ادامه داد: آن مرجع تقلید از 
شخصیت های فرزانه حوزه، سیاستمداری مردم خواه و مسئولی تاثیرگذار در سرنوشت 
جامعه، امت و آگاه به زمان خود بوده است. حمید زاده شکستن مهر و لغو وکالت موکلان 
از سوی فرزند آیت الله موسوی اردبیلی را قابل تقدیر دانست و گفت: سایر موسسات 
فرهنگی وابسته به دفتر آیت الله موسوی اردبیلی به قوت خود باقی است و ادامه پیدا می 
کند. آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی سوم آذرماه سال جاری به دلیل سکته 
قلبی و وخامت حال، دعوت حق را لبیک گفت.  پیکر مطهر آن مرحوم روز جمعه پنجم 
آذر پس از تشییع و اقامه نماز توسط آیت الله شبیری زنجانی از مراجع عظام تقلید، در 

حرم مطهر حضرت معصومه )س( به خاک سپرده شد. 
عضویت در شورای انقلاب، عضویت در مجلس خبرگان قانون اساسی، نمایندگی دوره 
اول مجلس خبرگان رهبری، دادستانی کل کشور، ریاست دیوان عالی کشور، عضو 
شورای عالی قضایی، عضویت در شورای بازنگری قانون اساسی و مسئولیت اجرای فرمان 

6 ماده ای حضرت امام راحل از مسئولیت های این مرجع فقید تقلید بود.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  اعلام کرد

کمترین آبگرفتگی معابر با تمهیدات پیشگیرانه 
شهرداری قم 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: نیروهای شهرداری از همان 
ساعات اولیه بارندگی آماده باش بوده و با توجه به تمهیدات فراهم شده کمترین آبگرفتگی 

را داشتیم.
سیدامیر سامع با اشاره به پیش بینی بارندگی و تمهیدات در نظر گرفته شده، اظهار کرد: 

بر همین اساس جلسه هماهنگی با حضور مجموعه شهرداری و همکاران برگزار شد.
معاون شهردار قم خاطرنشان کرد: نیروهای شهرداری از همان ساعات اولیه بارندگی 
یعنی ساعت یك بامداد آماده باش شدند، تا هماهنگی لازم را انجام دهند و کمبودها را 
برای آبگرفتگی ها برطرف کنند. سامع با بیان اینکه با توجه به تمهیدات فراهم شده 
کمترین آبگرفتگی را داشته باشیم، گفت: مشکل عمده ای در زمینه آبگرفتگی معابر 
به دلیل اقدمات پیشگیرانه قبلی و هماهنگی ها وجود نداشت. وی عنوان کرد: در چند 
نقطه که نیاز بود همکاران با استفاده از پمپ ها اقدامات لازم را انجام دادند و در مجموع 
به دلیل افزایش میزان بارندگی نتایج خوب بوده است. معاون خدمات شهری و امور 
اجتماعی شهرداری قم خاطرنشان کرد:  حدود هزار و 400 تا هزار و 500 نفر از پرسنل 
شرکت های خدمات شهری در هنگام بارندگی و حدود 300 نفر نیرو از سازمان های 
مربوطه نیز در این موضوع درگیر بودند و از همه امکانات و تجهیزات برای مقابله با 
آبگرفتگی و پیشگیری از وقوع سیل استفاده کردند. وی خاطرنشان کرد: پمپ های 
خودمکش، پمپ های سیار و پمپ های برقی از جمله تجهیزاتی است که افراد در هنگام 
بارندگی با توجه به میزان آبگرفتگی استفاده می کنند. معاون خدمات شهری و امور 
اجتماعی شهرداری قم عنوان کرد: یك سری آبگرفتگی های مختصر در محلات وجود 
داشت که آب را با پمپ و لوازم و با باز و بسته کردن دریچه ها از محلات به خیابان های 

اصلی هدایت کردند و به زمین های اطراف شهر و رودخانه رساندند

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

پیشرفت ۴0 درصدی احداث بلوار شهید کریمی
شهردار منطقه چهار قم از پیشرفت 40 درصدی احداث بلوار شهید کریمی خبر داد.

مجید متین فر با اشاره به روند احداث بلوار شهید کریمی در منطقه چهار، اظهار کرد: 
این بلوار حدفاصل میدان آیت الله بروجردی به سمت بلوار پیامبر اعظم)ص( اجرا شده و 

در ادامه به بلوار شهید کبیری در منطقه پنج متصل می شود.
شهردار منطقه چهار قم با بیان اینکه تاکنون به طور کامل معارضین پروژه تملك شده 
است، افزود: این پروژه یکی از شوارع مهم شهری را شامل می شود که نقش بسزایی در 
تکمیل رینگ سوم ترافیکی خواهد داشت. متین فر با اشاره به اینکه طول این بلوار هزار 
و 200 متر است، گفت: در حال حاضر بیش از 2 هزار متر از جدول گذاری این بلوار انجام 
شده و عملیات اجرایی با سرعت قابل توجهی در حال پیشرفت است. وی از پیشرفت 
40 درصدی احداث بلوار شهید کریمی و گفت: مجموعا در این بلوار 5 هزار متر جدول 
گذاری خواهد شد و در حال حاضر عملیات خاکبرداری در مراحل نهایی است. شهردار 
منطقه چهار قم با اشاره به زمان بهره برداری از پروژه بلوار شهید کریمی، تصریح کرد: 
طبق پیش بینی و برنامه زمانبندی پروژه بلوار شهید کریمی همزمان با فاز دوم بلوار 

آیت الله بروجردی تا شهرك قدس حداکثر تا دو ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید.

شهردار منطقه هشت قم:

اولویت نخست پردیسان حل مشکل فاضلاب است
شهردار منطقه هشت قم گفت: اولویت های پردیسان حل مشکل فاضلاب مجتمع های 
مسکن مهر، بحث آب های سطحی و احداث کانال در این خصوص و نیز تکمیل بلوار 

امام علی)ع( است.
 سیدعبدالله سلیمانی در جلسه شورای مسکن استان که در تالار امام جواد)ع( 
ساختمان استانداری برگزار شد، با اشاره به مشکلات منطقه پردیسان اظهار کرد: یکی 
از مشکلات اصلی این منطقه بحث فاضلاب است و باید حتما برای حل این مشکل در 
منطقه پردیسان تلاش شود. وی ادامه داد: اختصاص قیر به منطقه هشت کار خوبی 
بود، البته باید تعاونی های مسکن مهر بحث آسفالت شوارع سایت مسکن مهر را انجام 
می دادند لکن طبق توافق نامه ای، شهرداری اجرای این موضوع را در صورت تامین قیر 
انجام می دهد.  شهردار منطقه هشت قم افزود: تقاطع غیرهمسطح پردیسان در آینده 
افتتاح می شود، اما باید بحث راه اندازی هر چه زودتر بلوار امام علی)ع( هم در دستور کار 
قرار بگیرد، همچنین این منطقه با مشکل آب های سطحی هم درگیر است، البته اداره 

منابع طبیعی و جهاد کشاورزی کارهایی را انجام دادند تا سیلاب وارد پردیسان نشود.
سلیمانی با اشاره به اولویت های پردیسان اظهار کرد: اولویت های این منطقه حل مشکل 
فاضلاب مجتمع های مسکن مهر، بحث آب های سطحی و احداث کانال در این خصوص 
و نیز تکمیل بلوار امام علی)ع( است و توجه به این مشکلات و تکمیل پروژه های عمرانی 
برای مردم منطقه پردیسان اولویت دارد. وی در پایان خاطرنشان کرد: باید به مشکلات 
منطقه پردیسان رسیدگی شود، جمع زیادی از ساکنان این منطقه طلاب حوزه علمیه و 

دانشجویان هستند و مشکلات منطقه بارها در رسانه ها مطرح شده است.

مدیرکل انتقال خون استان قم  خبرداد

رشد پنج و نیم درصدی اهدا  خون مردم قم 
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: مردم این استان در 9 ماه گذشته 31 هزار و 
272 واحد خون اهدا کردند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد پنج و نیم 

درصدی همراه بود. 
مرتضی نوریان با اشاره به اینکه سال گذشته 29 هزار و 536 واحد خون توسط مردم 
قم اهدا شد، افزود: از ابتدای امسال تاکنون 41 هزار و 30 واحد خون به بیمارستان های 
استان ارسال شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که 39 هزار و 331 واحد خون 
بود، رشد چهار درصدی داشت. وی از رشد 16 و نیم درصدی ارسال خون از قم به شبکه 
خون رسانی کشور خبر داد و گفت: امسال 10 هزار و 726 واحد خون به شبکه خون 
رسانی کشور ارسال شد که این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته که هشت هزار 
و 960 واحد بود رشد قابل توجهی داشته است. وی با بیان این که در آذرماه امسال 2 
هزار و 891 تن به مراکز اهدای خون مراجعه کرده اند گفت: از این تعداد 2 هزار و 454 
تن موفق به اهدای خون شدند. نوریان ادامه داد: از میان اهداکنندگان خون، یک هزار و 
572 تن، آقایان بودند که از این تعداد 64 درصد به صورت مستمر خون اهدا می کنند.

وی بیان داشت: 97واحد خون توسط بانوان اهدا شد که از این میان 40 درصد 
اهداکنندگان مستمر خون را شامل می شوند.

به گفته وی دراین رابطه ،چهار هزار و 505 واحد خون به بیمارستان های استان، 544 
واحد خون به شبکه خون رسانی کشور ارسال شده است.

وی گزارشی از وضعیت اهدای خون در آبان ماه امسال ارائه کرد و گفت: 2 هزار و 
808 تن به مراکز اهدای خون مراجعه کردند که 2 هزار و 459 واحد خون دریافت شد.

نوریان ابراز داشت: یک هزار و 414 تن آقایان، 137 تن از بانوان خون اهدا کردند که 
چهار هزار و 626 واحد به بیمارستان های استان و 734 واحد خون به شبکه خون 

رسانی کشور ارسال شد.

جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان 
قم  روز پنجشنبه با حضور زهرا احمدی پور معاون 
رئیس  جمهوری و رئیس سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری در سالن جلسات امام 
جواد)ع( استانداری برگزار شد؛ در این جلسه مسائل 
و مشکلات واحدهای صنعتی از جمله پرداخت 
نکردن تسهیلات مورد نیاز آن ها از سوی بانک ها 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
معاون رئیس  جمهوری و رئیس سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نیز دراین 
جلسه  گفت: مسئولان باید وارد گفتمان سازی 
اقتصاد مقاومتی شوند و مسائل و مشکلات را خردتر 

کرده و با برش استانی ارائه دهند. 
زهرا احمدی پور افزود: مسئولان اجرایی با برنامه 
ها و سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی عملیاتی 
تر برخورد کنند تا اهداف آن سریع تر محقق شود.

وی ادامه داد: مسئولان باید نسبت به دسته بندی 
مسائل و مشکلات پیش روی طرح های مختلف 
عمرانی و اقتصادی اقدام و از کلی گویی نسبت به 

این چالش خودداری کنند.
احمدی پور با بیان این که کلی گویی، مشکلات 
طرح های نیمه تمام را حل نمی کند، اضافه کرد: 
هر اقدامی که لازم است تا طرح های نیمه تمام در 
سریع ترین زمان ممکن به مرحله اجرا درآید باید 

بررسی و در قالب پیشنهادی ارائه شود.
وی ادامه داد: به عنوان مثال باید مشخص شود 
واحدهای صنعتی که نتوانسته اند از تسهیلات بانکی 

بهره مند شود با چه موانعی مواجه شده اند؟
احمدی پور تصریح کرد: دستورالعمل های های 
اقتصاد مقاومتی برای سراسر کشور یکسان است، 
برخی استان ها توانسته اند با تعامل مناسب با بانک 
ها از تسهیلاتی که به واحدهای صنعتی ارائه می 
شود به خوبی بهره مند شوند، ولی استان هایی از 
جمله قم درگیر مسائلی در این زمینه هستند که 

نیازمند بررسی و تلاش بیشتر می باشند.
وی هم چنین با اشاره به گزارش های ارائه شده 
در قرارگاه اقتصاد مقاومتی استان قم، گفت: این 
گزارش ها نسبت به گزارش های قبلی، به سمت 
و سوی قالب تخصصی رفته است، اما همچنان 
ایرادها در ملاحظات قانونی، ساختاری و فرآیندی 
که برای تحقق این سیاست ها لازم است، برطرف 

نشده است.
معاون رئیس جمهوری افزود: مسئولان استان قم 
باید مشخص کنند که طرح ها چه میزان پیشرفت 
دارد تا جایگاه استان در اجرای سیاست های اقتصاد 

مقاومتی مشخص شود.

ایرادات تحقق  سیاست های ابلاغی اقتصاد 
مقاومتی  در قم برطرف نشده است

احمدی پور بر اولویت بندی طرح های در حال 
اجرای استان قم تاکید و بیان کرد: باید طرح های 
نیمه تمام با رویکرد تسهیل گرایانه و استفاده از منابع 
بانکی به چرخه فعالیت برسند و در نهایت خروجی 
کار مشخص کند که چه حجم از فعالیت با چه 

میزان اعتبار در این استان اتفاق افتاده است.
وی تاکید کرد: روند پیشرفت طرح ها باید مبتنی 

بر سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی باشد. 
وی هم چنین با اشاره به فرآیندهای اداری که در 
استان قم اصلاح شده است، گفت: اگر این فرآیندها 
منجربه رضایت ارباب رجوع و صرفه جویی شده 
است، باید به برخی استان ها که در این حوزه دغدغه 

دارند اعلام شود.
معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور نیز در 
این جلسه گفت: مسئولان نسبت به مشکلاتی که 
احصا کرده اند شناخت کافی داشته باشند و راه حل 

ارائه دهند.
سعید شیرکوند افزود: اگر مشکلات حل نشد 
در قالب یک پیشنهادی که قابل راستی آزمایی و 

ارزیابی پیشرفت باشد، ارائه دهند.
وی اضافه کرد: این پیشنهادها توصیه ای، اخلاقی 

و انشایی نباشد تا گره ای از کار باز کند.

استاندار قم  تاکید کرد:
 واحدهای تولیدی استان نباید از چرخه 

تولید خارج شوند
استاندار قم دراین جلسه  گفت: با وجود مشکلات 
متعددی که در بخش صنعتی و تولیدی استان 
وجود دارد، هیچ واحدی نباید از چرخه تولید و 
اشتغال خارج شود. روز پنجشنبه در جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی در قم، افزود: تعطیلی 
واحدهای صنعتی و تولیدی به معنای مقابله کردن 
با سیاست های اقتصاد مقاومتی و از بین بردن 

اشتغال است.
وی با بیان این که در حال حاضر 37 واحد تولیدی 
و صنعتی استان در تملک بانک های استان است، 
اضافه کرد: تملک واحدها جای خود دارد ولی هیچ 

واحدی نباید تعطیل شود و در این راستا درخواست 
کردیم دستگاه قضا با تمهیدات این موضوع را مورد 

توجه قرار دهد.
وی ادامه داد: دستگاه قضا ورود خوب و جدی به 
این موضوع داشت و همچنان نیز در حال پیگیری 

است.
صادقی با اشاره به همت دستگاه های اجرایی 
در حل مشکلات پیش روی واحدهای صنعتی و 
تولیدی، گفت: برای نمونه شرکت فولاد غرب آسیا 
چند ماه پیش با تعطیلی روبرو بود که با پیگیری 
های صورت گرفته نه تنها این شرکت تعطیل نشد، 
بلکه توانست تولید خود را از 2 هزار تن در ماه به 20 

هزار تن افزایش دهد.
وی افزود: به طور قطع با برنامه هایی که این 
شرکت ارائه کرده است تا پایان سال تولید را به 30 

هزار تن در ماه می رساند.
وی با بیان این که درصد قابل توجهی از بخش 
درآمدی استان مربوط به تولید ناخالص است، گفت: 
55 درصد درآمد قم از حوزه گردشگری محقق می 
شود و طرح هایی که در راستای اقتصاد مقاومتی در 
حوزه گردشگری قابل اجراست را مشخص کرده ایم 

تا در توسعه اقتصادی استان موثر باشد.
استاندار قم اضافه کرد: در این راستا از پیگیری ها و 
اقدام هایی که برای تسهیل سرمایه گذاری و توسعه 

در بخش گردشگری است حمایت می کنیم.
وی در ادامه به برخی مشکلات فرا استانی قم 
اشاره و بیان کرد: مشکلاتی از جمله افزایش پنج 
برابری تعرفه آب در 2 سال گذشته و افزایش 40 
درصدی تعرفه برق از حیطه اختیار استان خارج 

است.
وی افزود: در کشورهای توسعه یافته زمانی که 
مصرف واحدهای تولیدی و صنعتی افزایش می یابد 
تعرفه برق این واحدها کاهش می یابد، زیرا معتقدند 
این واحدها تولید بیشتری داشته و فعال تر بوده اند.

صادقی با بیان این که این مسائل از موانع مهم 
واحدهای تولیدی و اشتغالزای استان است، گفت: 
سهم درآمدی مالیات استان قم در برنامه 96، 24 
درصد افزایش یافته است که این افزایش مبنای 
منطقی و کارشناسی ندارد و از مازاد درآمد چیزی 

نصیب استان نخواهد شد.
وی ادامه داد: سهم درآمدی مالیات باید حداکثر 
سه درصد افزایش می یافت همچنان که در برخی 
استان های بزرگ و صنعتی نیز این رقم در حد سه 

یا چهار درصد بوده است.
وی در ادامه با تاکید بر عملیاتی تر شدن اقدام 
اقتصاد  تحقق  راستای  در  اجرایی  های  دستگاه 
مقاومتی، ابراز امیدواری کرد: با پیگیری های مستمر 
و جدی مشکلات فرا استانی رفع شود و شاهد اقدام 

های جدیدتر و موثرتری در این راستا باشیم.

معاون امور عمرانی استاندار قم:
 ۵۰ درصد شبکه توزیع آب قم فرسوده 

است 
معاون امور عمرانی استاندار قم نیز در این جلسه  
گفت: 50 درصد شبکه توزیع آب قم فرسوده است 

و عمری بالای 25 سال دارد. 
این  بهبود  و  اصلاح  افزود:   ، بهشتی  محسن 
زیرساخت ها منابع مالی زیادی نیاز دارد که در 
صورت انجام این روند، می توان در مصرف بهینه 

انرژی صرفه جویی کرد.
وی اضافه کرد: باید از سرمایه گذاری های بخش 
خصوصی در تقویت زیرساخت های آب و فاضلاب 

و هم چنین برق استان استفاده شود.

وی با بیان این که 523 هزار مشترک برق در قم 
وجود دارد، ادامه داد: 80 درصد مصرف برق در قم 
به صورت خانگی است و تا سال 92 نیز مشکل برق 

و قطعی در استان نداشتیم.
بهشتی افزود: امسال به دلیل ضعف زیرساخت 
های این شبکه، تغییرات اقلیمی و افزایش دما با 

قطعی برق مواجه شدیم.
وی اضافه کرد: برای تقویت زیرساخت های شبکه 
برق استان قم، چهار پست برق 63 کیلوولتی و هم 
چنین یک نیروگاه برق در بخش سلفچگان احداث 

می شود.
وی در ادامه با بیان این که محور توسعه استان قم 
گردشگری با رویکرد گردشگری مذهبی است، بیان 
کرد: سالانه 2 میلیون و 500 هزار گردشگر خارجی 
و 20 میلیون گردشگر داخلی به قم سفر می کنند 
که زیرساخت های این استان پاسخگوی این تعداد 
نیست، به همین دلیل میزان توقف آن ها در شهر و 

استان کوتاه است.
برای  کرد:  بیان  قم  استانداری  عمرانی  معاون 
تقویت زیرساخت های گردشگری استان باید سهم 
تسهیلات قم از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی 
افزایش یابد که در این راستا در مرحله نخست 
تامین تسهیلات برای طرح هایی با پیشرفت بالای 

50 درصد نیاز است.
وی افزود: این طرح ها شامل 22 واحد اقامتی 
ریال  میلیارد  نیازمند 620  که  است  پذیرایی  و 

تسهیلات است.
وی اضافه کرد: در مرحله دوم باید برای به صورت 
های  طرح  سایر  تکمیل  و  ساخت  برای  سالانه 
گردشگری که شامل 28 طرح با هشت هزار و 250 

میلیارد ریال است، تامین اعتبار شود.
ویژه  تسهیلات  اعتباری  خط  ایجاد  بهشتی، 
گردشگری از بانک مرکزی برای بانک های استان 
و رفع موانع و مشکلات فرودگاه قم به عنوان یکی 
از زیرساخت های اساسی توسعه بخش گردشگری 
های  زیرساخت  تقویت  راهکارهای  دیگر  از  را 

گردشگری قم عنوان کرد.
وی در ادامه گفت: 20 سال پیش، شورای عالی 
شهرسازی بدون توجه به نقطه نظرات استانی، قم 
را درگیر طرح سنگینی در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
کرد که هزینه های زیادی به استان و مردم از بعد 

اجتماعی و اقتصای وارد کرد.
با  این شورا  اخیر  وی تصریح کرد: در روزهای 
تصمیمی می خواهد ما را به 20 سال قبل برگرداند، 
در صورتی که این محور ساماندهی شده و شهرداری 

10 هزار میلیارد ریال بدهکار شده است.
عالی  شورای  مصوبه  به  اشاره  بدون  بهشتی 
شهرسازی، افزود: شهرداری قم باید 10 هزار میلیارد 
ریال دیگر هزینه کند تا به وضعیت 20 سال قبل 

برگردد.
وی با بیان این که عمده مسائل بخش گردشگری 
قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( طراحی شده است، 
ادامه داد: با توجه به ظرفیت احداث و بهره برداری 
که در این بلوار وجود دارد، 27 هزار طرح در این 

استان پیش بینی شده است.
وی به مشکلات بخش عمرانی استان قم اشاره 
کرد و گفت: 114 طرح نیمه تمام استانی برای 
تکمیل نیازمند یک هزار و 440 میلیارد ریال اعتبار 
است که در حال حاضر برخی از آن ها متوقف و 

برخی دیگر درصد پیشرفت فیزیکی بالایی دارند.
هزار   20 افزود:  قم  استانداری  عمرانی  معاون 
میلیارد ریال نیز برای تکمیل و بهره برداری از طرح 
های ملی مانند مترو و منوریل نیاز است که باید از 

منابع ملی تامین شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم 
مطرح کرد: 

همکاری نکردن بانک ها مهم ترین مشکل 
طرح های عمرانی قم 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم نیز در این 
جلسه  با بیان این که همکاری نکردن بانک ها مهم 
ترین مشکل پیش روی طرح های استان قم است، 
گفت: بانک ها به درخواست های دریافت تسهیلات 
از سوی واحدها به ظاهر پاسخ منفی نمی دهند، 
ولی در نهایت این درخواست ها عملیاتی نمی شود. 
سید حسن رضوی ، با اشاره به این که بانک های 
تجاری انتظارهای ما را برآورده نکرده اند، اضافه 
کرد: چرا بانک های تجاری باید کمتر از 50 درصد 
تسهیلات خود را به واحدهای تولیدی و صنعتی 

ارائه دهند؟
بخش  گذاران  سرمایه  بیشتر  داد:  ادامه  وی 
گردشگری این استان برای اتمام طرح ها معطل 
تسهیلات بانکی هستند و این درخواست ها بین 

بانک ها دست به دست می شود.
رضوی تصریح کرد: بانک های تجاری در راستای 
ارائه تسهیلات به طرح های گردشگری منابعی 
دارند که باید تکلیفی تر در خدمت مسائل استان 
باشند، در حالی که مدیران بانک ها می گویند باید 
اختیارات ما از مرکز افزایش یابد تا بستر افزایش ارائه 

تسهیلات فراهم شود.
در  گذشته  سال   2 در  گفت:  چنین  هم  وی 
از ظرفیت  زیارت  و  راستای گردشگری سلامت 
بخش خصوصی به خوبی استفاده شده و در این 
راستا حدود 2 هزار و 200 تخت در بخش سلامت 
و 6 هزار و 500 تخت در بخش گردشگری در حال 
ساخت است که بین 10 تا 90 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
وی اضافه کرد: حدود 20 هزار میلیارد ریال بخش 
خصوصی در این طرح ها سرمایه گذاری کرده است 
که اگر تسهیلات پرداخت شود، این طرح ها در 

طول چهار سال به نتیجه می رسد.
با 250 میلیارد ریال  ادامه داد: طرحی  رضوی 
تسهیلات در شهر پردیسان در حال ساخت است 
که اگر منابع آن تامین شود، می تواند استانداردهای 
فرهنگی و گردشگری این شهر را به درصد قابل 

توجهی افزایش دهد.
پردیسان، منطقه هشت شهرداری قم می باشد که 
در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه 
در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی 
وقت تاسیس و در سال 1390 به یکی از منطقه 

های شهرداری قم تبدیل شد.
وی گفت: زیرساخت های عمرانی شهر از جمله 
قم-  تهران-  السیر  سریع  قطار  و  منوریل  مترو، 
اصفهان نیز با استفاده از ظرفیت اوراق مشارکت و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در حال انجام است 
و در صورتی که به نتیجه برسد تحول بزرگی در 

چند سال آینده به وجود می آید. 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم: 

نظارتی بر منابع بانکی قم نزد بانک های 
خصوصی نیست 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
قم نیز دراین جلسه  گفت: 45 درصد منابع بانکی 
هیچ  که  است  خصوصی  های  بانک  نزد  استان 
نظارتی از سوی استان و بانک مرکزی نسبت به آنها 

صورت نمی گیرد. 
مجید آوری فرد ، افزود: آمارهای ما درخصوص 
سرمایه بانک های خصوصی تخمینی است و عمده 
منابع این بانک ها نیز در استان هزینه نمی شود و به 

کار تولید نمی آید.
هزار  استان 150  بانکی  منابع  کرد:  اضافه  وی 
میلیارد ریال است که 55 درصد آن نزد بانک های 

دولتی است.
وی ادامه داد: با وجود این که بانک های تخصصی 
منابع ریالی کمتری دارند، بیشترین همکاری را در 
ارائه تسهیلات به واحدهای تولیدی و صنعتی دارند 

و با سیاست های دولتی و نظام همراه هستند.
آوری فرد افزود: درحالی که بانک های تجاری 
بیشتر به دنبال بنگاه داری و اقتصاد خود هستند و 
کمتر با ما همراهی دارند، به طوری که کمتر از 50 
درصد منابع این بانک ها دراستان هزینه می شود 
که همین منابع نیز در جای خود هزینه نمی شود.

وی گفت: منابع بانک های تجاری استان در سال 
جاری 12 درصد نسبت به سال گذشته افزایش 
یافته است، درحالی که مصارف این بانک ها تنها 

پنج درصد افزایش یافته است.
وی بیان کرد: بیشتر واحدهای تولیدی و صنعتی 
استان بنگاه های کوچک، متوسط و خرد است و به 
همین دلیل بانک های بزرگ می توانند با اختیارات 
خود مشکلات منابع مالی این بنگاه ها را حل کنند.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
قم با اشاره به این که بانک ها نتوانسته اند نیاز ما را 
برآورده کنند، اضافه کرد: برای رونق تولید بانک ها 
ملزم به همکاری در پرداخت تسهیلات طرح هایی با 
پیشرفت بیش از 70 درصد هستند که در این راستا 
2 تا سه بانک با مبالغی که چندان قابل توجه نیست، 
همکاری کرده اند. وی ادامه داد: عمده تسهیلات در 
بخش سرمایه درگردش دربخش های غیرمولد و 
بازرگانی بوده و کمتر در بخش اشتغال زا و تولیدی 

تسهیلات پرداخت شده است.
وی خواستار استقرار نمایندگان بانک مرکزی در 
استان ها شد و گفت: بانک مرکزی باید نظارت 
بیشتری بر عملکرد بانک ها به ویژه بانک های 
خصوصی داشته باشد که به جای کمک به ایجاد 
فضای رقابتی، بانک های دولتی را نیز به آفت خود 

گرفتار کرده اند.
آوری فرد اضافه کرد: با توجه به سند آمایش هر 
استان، لازم است بانک مرکزی توزیع منابع را به ما 
واگذار کند یا خودش ابلاغ کند که پول ها در چه 

بخش هایی برای توسعه استان هزینه شود.
وی تصریح کرد: متاسفانه بانک ها منابع را از 
استان های محروم جذب و به استان های برخوردار 

و مرکزی منتقل می کنند.

معاون استاندار قم: 
درصد پست های اداری قم بلاتصدی است 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی 
استانداری قم نیز در این جلسه  گفت: در راستای 
اجرای سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی پنج 
فرآیند اداری در قم اصلاح و منجر به صرفه جویی 

11 میلیارد و 150 میلیون ریالی شد. 
طرح  استعلام  افزود:  موسوی  صدرالدین  سید 
های آب و خاک بین سازمان جهاد کشاورزی و 
منابع طبیعی قم و اصلاح و بهبود فرآیند استفاده 
از تخفیف های اظهارنامه های مالیاتی در معافیت 
سازمان  بین  کشاورزی  بخش  در  ویژه  به  ها 
جهاد کشاورزی و اداره کل امور مالیاتی از جمله 

فرآیندهای اصلاح شده است.
بخش  برداران  بهره  معافیت  کرد:  اضافه  وی 
کشاورزی از بیمه تامین اجتماعی، فرآیند کلیه 
استعلام های بین آب منطقه ای و جهاد کشاورزی 
بخش  برای  توزیعی  ای  دوره  سوخت  تعیین  و 
کشاروزی با همکاری شرکت توزیع پخش فرآورده 
در  شده  اصلاح  فرآیندهای  دیگر  از  نفتی  های 

دستگاه های اجرایی قم است.
به گفته موسوی، اصلاح فرآیند استعلام بین اداره 
ثبت و راه و شهرسازی، استعلام مالیات افراد حقیقی 
و حقوقی و استعلام های بین شهرداری و آبفای 
شهری از دیگر فرآیندهایی است که اصلاح آن ها 

در برنامه قرار دارد.
تشکیلات  نبود  و  سازمانی  چارت  ضعف  وی، 
تحول  و  نوسازی  اداری،  فرآیندهای  در  منسجم 
اداری، بلاتصدی بودن 46 درصد پست های دستگاه 
های اجرایی استان و ضعف مکانیزم ارزیابی عملکرد 
سالانه دستگاه های اجرایی را از جمله مشکلات 
قم  استان  اداری  فرآیندهای  اصلاح  روی  پیش 

برشمرد.
معاون استاندار قم افزود: فقط 54 درصد کارکنان 
دستگاه های اجرایی استان از نیروهای رسمی و 
پیمانی هستند و 46 درصد باقی مانده قراردادی 
به  احتیاج  اداری  تحول  کرد:  تاکید  هستند.وی 
جسارت و شجاعت در تصمیم گیری دارد تا به 

نتیجه مثبتی منتهی شود.

معاون رئیس  جمهوری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم:

میزان پیشرفت طرح های اقتصاد مقاومتی در قم باید مشخص  شود
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همایش »حوزه انقلابی، پشتوانه علمی، معنوی و سیاسی نظام اسلامی« روز پنجشنبه 
با حضور آیات عظام و روحانیان در سالن اجتماع های مدرسه علمیه دارالشفاء قم 

برگزار شد.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین سید علی حسینی نژاد دبیر همایش گفت: 
حماسه 9 دی فرا جناحی بودن ارزش های اسلامی را آشکار کرد و در این حماسه عظیم 

توطئه های دشمنان خنثی شد و مردم حمایت همه جانبه خود را از انقلاب اسلامی و 
رهبر معظم انقلاب به نمایش گذاشتند.

وی بیان کرد: امروز شجره طیبه انقلاب یکی از بزرگترین شعائر الهی است که همه اقشار 
اجتماع وظیفه دارند برای حفظ آن تلاش کنند.

وی ادامه داد: صدور انقلاب اسلامی به سایر کشورهای جهان شکست نظام استکبار 
را درپی داشت که نمونه آن در پیروزهای اخیر جبهه مقاومت در سوریه و عراق قابل 

مشاهده است.
دبیر همایش حوزه انقلابی گفت: در راستای تقویت روحیه انقلابی حوزه های علمیه، 
نشست های کارشناسی و تخصصی بسیاری با موضوع حوزه انقلابی در استان ها و 
شهرهای مختلف برگزار شده است تا مطالبه های انقلابی رهبر معظم انقلاب اسلامی در 

این زمینه وارد مرحله عمل شود.
همچنین در این همایش بیانیه مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم 
به مناسبت یوم الله 9دی قرائت شد که متن آن بدین شرح است: ساگرد نهم دیماه 
بزرگداشت مقام غیرت و بصیرت و نشان از مفهوم بزرگ وفاداری و ولایتمداری مردم 

فهیم ایران اسلامی است.
امروز در سالروز بزرگداشت قیام مردمی نه دی 88 ایران همیشه سرافراز به خود افتخار 
می کند که در طول تاریخ انقلاب اسلامی برای چندمین بار دست فتنه و فتنه گر را که 
با نقاب نیرنگ بر چهره و سوء استفاده از فرصت پیش آمده و بی عرضگی خواص دور از 

بصیرت را خودنمای می کرد را رسوا و افشا نمود. 
روز نهم دی روز برملا شدن چهره منفور استکبار و اتاق توطئه ساز صهیونیست این 
مبغوض امت اسلام است، باید بدانید روز نهم دی استکبار با هزینه کلان باقیمانده اذناب 
جریان های فرسوده مانند سلطنت طلبان، انجمن حجتیه، بهاییت و دیگر سیلی خوردگان 
از دست با عدالت نظام اسلامی می باشد، که چون روزگار اول انقلاب به پشتیبانی از امام 
خامنه ای رهبر دانای انقلاب اسلامی از مساجد و تکایا و حسینیه ها مدارس و دانشگاه 
ها حوزه های علمیه و ادارات، روستایی، شهری، زن و مرد و کوچک و بزرگ همه و همه 
آمدند تا بگویند ایرانی دست خیانت، نفوذ؛ فتنه و نفاق را از بازو قطع می نماید و نقاب از 

چهره اهریمنان می گشاید.
رمز پیروزی الهام از اهداف شهدا تکیه بر آرمان های اما مراحل و پذیرش فرمان بصیرت 

افزای رهبر انقلاب بود.
روز نه دی چون 15 خردا د و 22 بهمن از ایام الله و روز پیروزی حزب الله بر حزب 

شیطان است.
بزرگداشت 9 دی در واقع بزرگداشت آرمان های امام راحل و شهدای اسلام است. 

حماسه 9 دی سند افتخار حمایت از ولایت فقیه، و پشتیبانی از نظام جمهوری اسلامی 
است .

دشمن با ابزار جدید به دنبال انحراف و انشعاب در انقلاب اسلامی بود که با سیلی 
محکم مردم همیشه در صحنه به عقب رانده شده و بار دیگر الطاف الهی و عنایات 
حضرت ولی عصر عج و دعای شهیدان همیشه شاهد چون باران قنوت رحمت بر امت 

جاری گشت. 
مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم ضمن بزرگداشت یوم الله نهم دی از 
همه صاحب نظران احزاب گروه ها و جریان های انقلابی می خواهد تا 9 دی را به عنوان 
داستان راستان و آثاری از هوشیاری از ایران و ایرانیان برای نسل های آینده بازخوانی نماید 

و باید بدانیم نهم دی جوهره و سنگ محک انقلابی از غیر انقلابی گردید.
همچنین در این همایش در این همایش مجموعه پوسترهای آیه های اقتدار که توسط 
شهرداری قم به منظور گرامیداشت دهه بصیرت تهیه شده بود توسط آیت الله نوری 

همدانی از مراجع تقلید رونمایی شد. 
در این همایش آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید و آیت الله علیرضا اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور سخنرانی کردند و آیات محمد جواد فاضل لنکرانی 
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(، سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(، مرتضی مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، سید هاشم 
حسینی بوشهری عضو مجلس خبرگان رهبری، حجج الاسلام والمسلمین احمد مروی 
معاون ارتباطات حوزوی دفتر رهبر معظم انقلاب و احمد فرخ فال مدیر حوزه علمیه قم و 

جمعی از استادان و فضلای حوزه های علمیه حضور داشتند. 

همایش حوزه انقلابی در قم برگزار شد 






